

၇ . နိုင် ပြည် နယ် တ ရား ချ ဖြီး ဘ ဇံ ဝိ ဝိ

ဦး ထွန်း ပြ ဦး

၏

၇ နိုင် ပြည် နယ် တ ထွန်း နိုင် ဝံ ခြား ဘား ဘက် ဖိ လှ ဝါး  
ပျား ခိုး ဝင် လွမ်း ပိုး မှာ ဘ နှိ ရသ ယ် မှ တား ဆီး ကာ လွယ်  
ရေး နှင့် ပတ် ဆက် ရှိ ကပ် ပြ ချက် ။

ရက်စွဲ ၊ ၁၉၀၄-ခု ၊ ဩဂုတ်လ ( ၁၅ ) ရက် ။

၇ နိုင် ပြည် နယ် တ ရား သူ ငြီး အ ဖွဲ့ ဝ ဣ ၅

ဦး ထွန်း ပြ င်း

၏

၇ နိုင် ပြည် နယ် အ ထွင်း နိုင် ငံ ခြား သား ဘက် လံ လူ ပျိုး  
ပျား နိုး ဝင် ဖွတ်း ပိုး ပျ အ နံ ရာ ယ် ပ တား သီး တာ ထွယ်  
၀ရး နှင့် ပတ် သက် ရှိ တင် ပြ ရွတ် ။

၇၇၅၊ ၁၉၀၄-၃၊ ဩဂုတ်လ (၁၅) ရက် ။

ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း နိုင်ငံခြားသား တင်္ဂလီလူမျိုး ပျား ခိုး ဝင်လွှမ်း ပိုး ပျား  
အန္တရာယ်မှတားဆီး ကာကွယ်ရေး နှင့်ပတ်သက်၍ တင်ပြချက်

နိဒါန်း

ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း သို့ နိုင်ငံခြားသား တင်္ဂလီလူမျိုး ပျား သည် အကြောင်း  
အမျိုးမျိုး ကြောင့် ခေတ်အဆက်ဆက်ကပင် ဝင်ရောက်အခြေစိုက် နေထိုင်လာကြသည့်ကို  
သပိုင်း အဆောက်အသား အရ ပေ၀လွင် နေပါသည်။ နိုင်ငံခြားသား တင်္ဂလီလူမျိုး  
ပျား သည် ဝင်ရောက်လာဝင်၍ ကမ်း ပျား ဝှာ ဖွေရန် နှင့် အလုပ်အကိုင် ရရှိရေး ကို  
ရည်ရွယ် ဝင်လာရသော မှတဆင့် ရခိုင်တိုင်း ရင်းသား လူမျိုး ပျား နှင့် ပြန်ပာ နိုင်  
ငံရှိတိုင်း ရင်းသား လူမျိုး ပျား အပေ၀စီး ပျား ရေး အရောင်း ၊ လူမျိုး ရေး အရ  
ငှင်း ၊ လူဦး ရေအရောင်း လွှမ်း ပိုး ချယ်လွယ်ပြီး နေဘက်ဆုံး တွင် နိုင်ငံ၏ အချက်  
အချာအာဏာပိုင် နိုင်ငံပျက် ပျက် ပါတိပါး လာ နိုင်သည့် လုပ်ရပ် ပျား ကို အစီအစဉ် ဖြင့် လျှင်  
ရှား ဆောင်ရွက်လာကြောင်း ကြေညာပါသည်။ ယင်း ကြောင့် ဤအန္တရာယ်သည့် အမျိုး  
သား ရေး အန္တရာယ်အထိ ပြစ်လာ နိုင်သည့် အတွက် တားဆီး ကာကွယ်ရန် လိုအပ်သဖြင့်  
ဤဝဘက် ကို တင်ပြခြင်း ဖြစ်ပါသည်။

ဤဝဘက် တွင် ခေတ်အဆက်ဆက်က ရခိုင်ပြည်နယ် သို့ နိုင်ငံခြားသား  
တင်္ဂလီလူမျိုး ပျား ဝင်လာမှု အခြေအနေ နှင့် ယင်း ကို အား တားဆီး ကာကွယ်ရေး  
လုပ်ရပ် ပျား ကို လက်လှမ်း မှီသလောက် လေ့လာဆန်း ဝင်ပြီး တင်ပြချက် ပျား ပါသ  
ကဲ့သို့ သုံး သပ်ချက် နှင့် အကြံပြုချက် ပျား ကို တင်ပြထား ပါသည်။

ရခိုင်ပြည်နယ်ရှိ နိုင်ငံခြားသားအကြောင်းကို သိရန် ၂၁။ သူတို့ ရေခဲသောက်ပျားလက်ထက် နေသောပျားကို လေ့လာပွဲသတ်၍ နိုင်ငံပတ်ဖြစ်ပါသည်။ ရခိုင်ဘုရင်ပျားလက်ထက်တွင် ရခိုင်ပြည်အတွင်းသို့ ဝင်ရောက်အခြေစိုက်နေထိုင်ခြင်း နှင့် ပတ်သက်၍ လေ့လာရသော အောက်ပါအတိုင်း သုံးပျားခွဲခြား ထွက်ရှိနိုင်ပါသည်။

- ၁ - ကုန်သွယ်မှုကို အကြောင်းပြုရသော ရေခဲသောက်ပျားခြင်း ၊
- ၂ - ကပန်ခေတ် (လေးသူရဲ) အဖြစ် ရေခဲသောက်ပျားခြင်း ၊
- ၃ - သို့ပင် အဖြစ်တစ်ဆင့် ယူလာသော ပျားနှင့် ပေါက်ကုန်ပျားတစ်ဆက်သသည့် ထွက်ပျား ရေခဲသောက်ပျားခြင်း ။

ကုန်သွယ်မှုကို အကြောင်းပြု ရေခဲသောက်ပျားခြင်း

ကုန်သွယ်မှုကို အကြောင်းပြုပြီး ရေခဲသောက်ပျားလက်ထက် သေသောပျားပွဲအခါ ရှစ်နှစ် ပထမကုန်သွယ်ပျားဖြစ်ကြောင်း သိရပါသည်။ ယင်းကုန်သွယ်ပျားသည် ခရစ်သက္ကရာဇ် (၁၈) ရာစုခန့်က ပင်ကူးသန်း ရေခဲသောက်ပျား ဝယ်ရေးလုပ်ငန်းကို လုပ်ကိုင်ကြပြီး ဘင်္ဂလားပင်လယ်အော်၏ တောင်ဘက်ပိုင်းရှိ နယ်မြေပျားသို့ လာရောက်ကူးသန်း ရေခဲသောက်ပျား ဝယ်ရသော ရမ်းဗြဲကျွန်းတွင် လှေသပွဲဝန်ပျား၏ ရခိုင်ဘုရင်ထံဆက်သွယ်ခဲ့ကြပါသည်။ ထိုအခါ ရခိုင်ဘုရင်ပဟာ နှစ်စဉ် ခွဲခြားပေးသည်။ ရခိုင်ပြည်အတွင်းရှိ ကျေးရွာပျားတွင် နေရသော ချောင်းပေးခဲ့ပါသည်။ ယင်းအခါ ရှစ် ပထမကုန်သွယ်မှု၏ ပျားနယ်ထက် ပျားကို ယခုထိုင်သည့် ဖြစ်ပေ၍ နှင့် ရမ်းဗြဲကျွန်းမှ ကျောက်နီပေ၍ ကျေးရွာတွင် အနည်းငယ်ရှိကြောင်း သိရပါသည်။ သူတို့သည် အခါရပ် နှင့် ပထမကုန်သွယ်မှု ပျားဖြစ်ပြီး ပဟာပေဒင်ဘာသဘာဝ ပျားလည်း ဖြစ်ပါသည်။ သူတို့၏ ပုံပန်း သဏ္ဍာန် ၂၁ အခါ ရှိသည်။ နှင့် ခေါင်းချွန်ပြီး ပျက်လုံး အရေခဲပွဲအပြင် ရေခဲသောက်ပျား ဖြစ်ကြပါသည်။

အခါရပ် ပထမကုန်သွယ်ပျား ကုန်သွယ်မှုကို အကြောင်းပြုပြီး ရေခဲသောက်ပျားခြင်း နှင့် ပတ်သက်၍ ရခိုင်ပြည်သို့ ဝင်ရောက်ပတ်သက် ပတ်ရသော ပျားတွင် အောက်ပါအတိုင်း ဖော်ပြထားပါသည်။

“ခရစ်သက္ကရာဇ် ၁၈၈၈ ခုနှစ်တွင် ပဟာတိုင် ဝန်ထမ်း နန်းတက်ပြီး ရမ္မာဝတီမြို့ တောင်းနေရာတွင် ပြုသစ်တစ်ခုကို တည်ဆောက်ခဲ့ပေသည်။ ယင်းပင်သည် နန်းသက်နှစ်ဆယ်နှစ် နှစ်ဆင့် ကွယ်လွန်သွားခဲ့ပါသည်။ ထိုဘုရင်လက်ထက်တွင် ရမ်းဗြဲကျွန်းရှိ လှေသပွဲဝန်အပျား အပြားပျက်ခဲ့ရာ၌ လှေသပွဲဝန်သပား ပဟာပေဒင်ဘာသဘာဝ ပျားကို ရခိုင်ပြည်ပြည်ပသို့ ပို့ပြီး ကျေးရွာပျားတွင် နေရသော ချောင်းပေးလေသည်။” R.B.

Smart Burma Gazetteer 1.A)

“၉- ရာစုခေတ်တွင် ရမ်းဗြဲကျွန်းရှိ လှေသပွဲဝန်အပျားအပြားပျက်ခဲ့ရာ၌ လှေသပွဲဝန်သပား ပဟာပေဒင်ဘာသဘာဝ ပျားကို ရခိုင်ပြည်သို့

ပို့ပြီး ကျေးရွာများတွင် နေရာချထားခဲ့သည့်ဟု အသိပေးရန် ရာသီပေါင်းဝင်  
က ဖော်ပြထားပါသည်။

ယခင်ရခိုင်တိုင်း လူဝင်မှုကြေးကြွယ်ဝရေး ဝန်ထောက်ဦးခင်ပေဝင်သက်၏  
အစီရင်ခံစာတွင်ပမာပေအင်ဘာသာဝင်အဖွဲ့သား၊ အဖွဲ့သမားများ သည်  
သက္ကရာဇ် ၁၄၃၀ - ခုနှစ်တွင်ဆူရတန်ဘုရင်ထံမှ ရခိုင်ဘုရင်နရပိတ်လှ (ခေတီ)  
ပင်း ဝေပွန်ကိုဆက်ဆံပေးရန်လောကကြွသောဝါလ်ခန့်ခေါင်းဆောင်သည့်  
ဂေတီရံပထနီဝင်သားများ နှင့်ရောနှောနှောထိမ်းမြား၍ ရခိုင်ဘုရင်နန်းတွင်း  
ဗုဒ္ဓစေား ခဲ့ကြသည်ဟု ဖော်ပြထားပါသည်။

ကပန်ခေတီ (လေးဆူရဲ) ရောက်ရှိခြင်း

ခရစ်သက္ကရာဇ် အေဒီ ၁၆၆၀ - ၁၆၆၁ ခုနှစ်ခန့်တွင် ပရိုနန်းတွင်း  
အရေးတော်ပုံကြောင့်အင်္ဂလိပ်ဘုရင်ခံဖြစ်သော (ရှာဂျာ) သည်သူ၏ညီ  
အဘရမ်းဖက်၏စိုက်ခင်းကိုခံရသဖြင့် ရခိုင်ဘုရင်ဝန္တသုဓမ္မထံခိုလှုံ  
လာပါသည်။ ရခိုင်ဘုရင်ဝန္တသုဓမ္မသည် (ရှာဂျာ) ကိုကောင်းမွန်စွာခိုလှုံခွင့်  
ပြုခဲ့သော်လည်း၊ ရှာဂျာသည်ရခိုင်ဘုရင်ထံ နန်းကိုလှုပ်ရှားစား  
ရခိုင်ဘုရင်မှရှာဂျာ၏လုပ်ကြံမှုကိုစိုက်ဖြိုခွင်းလိုက်ပါသည်။ ထိုအခါရှာဂျာ၏အဖွဲ့  
ဖွဲ့များ နှင့် ရောက်လိုက်ဖူးသည်ရခိုင်ဘုရင်ထံဆက်လက်အပြုထမ်းကြပါသည်။

ရခိုင်ဘုရင်ထံတွင်အပြုထမ်းရင်း လေးသည်ကေတီများသည်ဆူပူသောင်း  
ကျန်းမှုများကိုပြုလုပ်ကြပါသည်။ အေဒီ ၁၆၉၂ - ခုနှစ်တွင်ရခိုင်ဘုရင်နန်းတော်  
ကိုပင်ပေး၍ခံကြပါသည်။ လေးသည်ကေတီများသည်နှစ်ပေါင်း ၂၀ - ခန့်သောင်း  
ကျန်းဖျက်ဆီးနေခဲ့ကြသည်ကိုရခိုင်ဘုရင်ဝန္တသုဓမ္မပင်း (အေဒီ ၁၇၁၀ - ၁၇၃၀)  
လက်ထက်တွင်သတ်မှတ်ခင်း နိုင်ပါသည်။

ရှာဂျာ၏ နောက်လိုက် နောက်ပါများ နှင့်လေးသည်ကေတီထဲမှအချို့သည်  
ပြန်ပေါ်ပြန်ပေါက်သည့်အပြင် ပြေးသွားကြပြီး တချို့မှာရခိုင်ဘုရင်ထံတွင်ဆက်လက်အပြုထမ်း  
ကြပါသည်။ ၄င်းတို့ကိုပါရှင်ဘာသာဖြင့် "ကပန်" လေးဆူရဲ ဟု ခေတီရသေ့နှင့်  
ထိုသူတို့အား ကပန်ဟုခေါ်တွင်လာပါသည်။

ရခိုင်ပြည်တွင်ကျန်ရှိခဲ့သောကပန်များအား ရခိုင်ဘုရင်ဝန္တသုဓမ္မလက်  
ထက်၊ အေဒီ ၁၇၁၀ - ခုနှစ်ခန့်တွင် ကျောက်ဖြူခရိုင်အတွင်း ရင်း ဗြဲလေးတောင်  
ရွာတွင်၎င်း၊ ဝစ်ကွေ့ဖြူနယ် သင်္ဂီနက်၊ သက္ကပြင်၊ သာယာဝုဦးရွာတို့တွင်၎င်းအသီး  
သီး နေရာချထားပေးကြောင်း သိရပါသည်။ ကပန်လူမျိုးများ သည်သုခခါသံတွဲနှင့်  
ကျောက်ဖြူနယ်အတွင်း ကျေးရွာအနှံ့အပြား နှင့်ဝစ်ကွေ့ဖြူနယ်၊ သင်္ဂီနက်၊ သက္က  
ပြင်၊ သာယာဝုဦး - နာဇီရွာတွင်တချို့နေထိုင်လျက်ရှိကြပါသည်။

သပိုင်း အထောက်အထား အရ၊ ကပန်ပျား သည် ခရစ်သက္ကရာဇ် ၁၇-  
 ၇၁ ဝုရခိုင်ဘုရင် ပျား တန်ခိုး ကြီး ထွား ခဲ့စဉ်က ဝုရခိုင်ဘုရင်လက် အောက်တွင် လေး  
 သည် တော် ပျားအဖြစ် ဝင် ရောက်အမှုများ ခဲ့ကြ သော ဝုရခိုင်ဘုရင် ခံရှာ ဝုရဇာ၏ နောက်  
 လိုက် နောက်ပါပျား သာဖြစ် ကြောင်း လေ့လာ အောင်မြင်ပါသည်။ ကပန်ပျား သည် ဝုရခိုင်  
 လူပျား ကဲ့သို့ ဝတ်စား ဆင်ယင်ကြပါသည်။ ယင်း တို့၏ ရိုး ဝုရခိုင် ဝုရဇာ အဝတ်ဖြူ ခေါင်း  
 ပေါင်း ဖြင့်၊ တောင်ရှည် ပုဆိုး အဝဲအနံ ဝင်း နှင့် ထိုင်ပသံဝင်း ကဲ့သို့ သော အင်္ကျီရှည်ဖြင့်  
 ကြောင်း သံရပါသည်။ ယင်း တို့သည် ဝုရခိုင် ပေဒင်ဘာသဘာဝကို ကိုး ကွယ်ကြပါသည်။ သူ  
 တို့သည် ယခုအခါ ပြောပ လောက် သော လူနည်း ဝုသဘာဝ ဝုရခိုင် ပါသည်။

သို့ပန်းအဖြစ်တစ်ဆုံးယူလာသူပျားနှင့် ပေါတူဂီတို့ကဆက်သသော ကျွန်ုပ်ပျား ရောက်ရှိ  
 လာခြင်း

ဝုရခိုင်ဘုရင် ပျား သည် နှစ်အတန်ကြာ အဆီတင်လား နယ်၏ အောက်ပိုင်း ဒေ  
 သပျား သို့ဝင် ရောက်ကြီး ခိုး ခဲ့ကြပါသည်။ ဒက္က ဝုရခိုင်တော် ဝင်း အထိကမ်း ခြေ  
 တလောက်ကို ပိုင်ဆိုင် ခဲ့ကြပါသည်။ ထိုအချိန်တွင် ဝုရခိုင်ဘုရင် ပျား သည် ပဟာ ပေဒင်  
 ဘာသဘာဝင်အ ပြောက်အပျား ကို ကျေး ကျွန်အဖြစ်တစ်ဆုံး ဆုံး ပြီး ဝုရခိုင်ပြည်သို့ ပို့ခဲ့ကြပါသည်။  
 ပဟာ ပေဒင်ဘာသဘာဝင် ပျား ကို ကျေး ကျွန်ပျား အဖြစ်အပျား ဆုံး ပို့ခဲ့ သော အချိန်  
 ပျား ဝုရခိုင်ဘုရင် ပင်း ဝုရဇာကြီး ၏ ဆန်ခွက်ကျွန်း သို့ ရောက်ရှိ ဝင်ကြွင်းဖြစ် ကြောင်း  
 သိရပါသည်။

ထိုအချိန် ပျား ပေါတူဂီတို့သည်လည်း ၎င်း တို့၏ ဥ ဝန်ချွတ်ကို ဒီအင်္ဂါသို့ ပြန်လည်  
 ဝန်ခိုး ချ ပြောင်း ရွေ့လျက် ဝုရခိုင်ဘုရင်လက် အောက်ခံ ပျား အဖြစ်ဆက်လက် နေထိုင်ကြ  
 ပါသည်။ ပေါတူဂီတို့သည် ဒီအင်္ဂါ ပု နေဗျလူပျား ကိုတစ်ဆုံး ဆုံး ကာကျွန်အဖြစ် ရောင်း ချ  
 ကြပါသည်။ တနှစ်တနှစ်တွင်လူ ပေါင်း လေး ဝုရထက်ပနည်း တစ်ဆုံး ရောင်းချသည်  
 ဟုဆိုကြပါသည်။ ပေါတူဂီတို့သည်တင်လား ပင်လယ် အင်္ဂါတိုက်ရှိ ပြင်ပကျွန်း ပေဒင် ဒေသ  
 ပျား ကလူပျား ကိုတစ်ဆုံး ကြပြီး ဝုရခိုင်ပြည်သို့ ရောင်းချ လေ့ရှိသည်သဘာဝက၊ ဟူးဝလ်း  
 ပြုသို့လည်း ရောင်း ချသည်ဟုဆိုပါသည်။

ဦး သာထွန်း အောင် ရေး သား ပြုစု သော ဝုရခိုင် ပဟာ ဝုရဇာ ဝင် တော်ကြီး  
 တွင် ဖော်ပြထား ချက်အရ ဒေလ်ဘုရင် ရွှေပသယုံ၏ သမီး တော် ဝဲသံတာပင်းသမီး  
 နှင့် ဝုရခိုင်ဘုရင် ပင်း ဗာတို့မှ ပွေး ဖွား သော သား ဝ / ဗဂါသည် တောင် ဝုပင်း  
 တရား ရွှေထီး နှင့်ပူး ပေါင်း ရှိပင်း ဗာဘုရင်အား တိုက်ခိုက် ပုန်တန် ခဲ့ပါသည်။  
 ပင်း ဗာဘုရင်က နှိပ်နင်း အောင်ပြင်ပြီး နောက်ပိုင်း ဝဲသံတာ၏ အသားခံ  
 ချက်အရ သား တော် ဝ / ဗဂါအား ချမ်း သာ ခွင့်ပြုပြီး ဝ / ဗဂါ နောက်လိုက် နောက်ပါ  
 ကုလား ဝင်သည် ပျား ကို ကျေး ကျွန်ပျား အဖြစ်သိမ်း ယူ နေရာ ချထား ကြောင်း သိရ  
 ပါသည်။

ရခိုင်ပြည်သပိုင်း ရေးရာပတ်တမ်းပတ်ရာတွင် ဖော်ပြချက်များအရလည်း  
 ဘင်္ဂလီယံပျံး ပဟာပေဒင်ဘာသဘဝင်အချို့သည် ရခိုင်ဘုရင်များ ကဝင်ပွဲများနှိတ်  
 ဆီး ရှိသောသို့ပန်းများ ကိုယူဆောင်လာခြင်း ဤတင်၎င်း ၊ ပေါ့ကုန်များ က  
 ရခိုင်ဘုရင်များ ထံဆက်သခြင်း ဤတင်၎င်း ရခိုင်ဘုရင်များ ခေတ်တွင် ကျေးကျွန်  
 များ အဖြစ် ရောက်ရှိအခြေစိုက် နေထိုင်ခဲ့ကြောင်း ထွေရပါသည်။ (Burma  
 Gazetteer 1.A ) တွင် ရခိုင်ဘုရင်များ ခေတ်က ရောက်ရှိ နေထိုင်ခဲ့သော  
 ဘင်္ဂလီယံပျံး ပဟာပေဒင်ဘာသဘဝင် ကျေးကျွန်များ သည် ကျောက်တော်ဖြူနယ် ၊ ပြောက်  
 ဦး ဖြူနယ်တို့အခြေစိုက် နေထိုင်ကြသည်ဟု ဖော်ပြထားပါသည်။

သပိုင်း ရေးရာအထောက်အထား များ ကလည်း ဘင်္ဂလီယံပျံး ပဟာပေဒင်  
 ဘာသဘဝင် ကျေးကျွန်များ ကိုရခိုင်ဘုရင်များ သည် ပြောက်ဦး ဖြူနယ်နှင့် ကျောက်  
 တော်ဖြူနယ်တို့၌ နေရာချထား ပေးခဲ့ကြောင်း ထွေရပါသည်။ ၎င်း တို့သည် ယခုတိုင်  
 ကျောက်တော်ဖြူနယ်ပိုက်သည်တူလား ရွာ ၊ တောင်ထောင်ဟယား တန်း တူလား ရွာ ၊  
 ပိစိတူလား ရွာ ၊ ခေါင်း တုတ်တူလား ရွာ ၊ ပြောက်ဦး ဖြူနယ်တွင် ဖေါင်း တုတ်တူလား  
 ရွာ ၊ ပုဂံပိတူလား ရွာ ၊ ဘူးတလုံး တူလား ရွာ ၊ အောင်နိုင်တူလား ရွာ စသည်တို့တွင်  
 နေထိုင်လျက်ရှိကြပါသည်။ ၎င်း တူလား ရွာများ ကို ကျောက်တော် ၊ ပြောက်ဦး ဒေသ  
 ခံများ က ခေါ်ဝေါ်ကြသည်မှာ ရခိုင်တူလားရွာ ဟူ၍ ၎င်း ၊ ခြိတ်ချွန်ချွန်  
 ပိုက်ပြီး နောက်ပိုင်း ဝင်ရောက်ပြီး နေထိုင်ကြသော ဘင်္ဂလီယံပျံး ပဟာပေဒင်ဘာ  
 သဘဝင် နေထိုင်သော ရွာကို အနောက်သားတူလားရွာ ဟူ၍ ၎င်း ခေါ်ကြသည်မှာ  
 ယနေ့တိုင်ဖြစ်ပါသည်။

ရခိုင်ဘုရင်များ ခေတ်တွင် ရခိုင်ပြည်အတွင်း သို့အထက် ဖော်ပြပါအကြောင်း  
 အပျိုးပျိုး ကြောင့် ရောက်ရှိအခြေစိုက် နေထိုင်ခဲ့ကြသော ပဟာပေဒင်ဘာသဘဝင်  
 ဘင်္ဂလီယံပျံး များ သည် ၊ ရခိုင်တိုင်း ရင်းသား လူပျိုး နှစ်ဝုထွင်ပါဝင် သောတိုင်းရင်း  
 သား လူပျိုး များ ပုတုတ်ကြွတ် ၊ ဘင်္ဂလီယံပျံး နိုင်ငံ (ယခင်အရှေ့ပါမောက္ခကန်ပြည်) မှ  
 တိုင်းရင်းသား ဘင်္ဂလီယံပျံး များ ပထန်း ၊ အာရပ်လူပျိုး များ သာဖြစ်ကြပါသည်။  
 အကြောင်း တရပ်ရပ် ကြောင့် ရောက်ရှိပြီး ရခိုင်ဘုရင်များ ၏ ခွင့်ပြုချက်အရ အခြေ  
 စိုက် နေထိုင်ခဲ့ကြသူများ ၊ ရခိုင်ဘုရင်ထံအပြုစုရင်း အခြေစိုက် နေထိုင်သူများ  
 ကျေးကျွန်များ အဖြစ်တစ်ဆီး သူများ နှင့် ပေါ့ကုန်တို့မှ ဆက်သသူများ သာဖြစ်ကြပါသည်။

ယင်း တို့သည် ရခိုင်လူပျိုး များ နှင့်တိုး ကွယ်သောဘာသာ ၊ သာသနာရေး  
 နှင့်ကျင့်သုံး သောဆုံး တစ်ခလေ့များ ထွင်သာစွဲပြား ခြားနားပြီး ၊ ဝကား အ  
 ပြောအဆို ၊ အလုပ်အကိုင် ၊ ဆက်ဆံမှုစသည်တို့တွင် ရခိုင်လူပျိုး များ နှင့်တူကြပါသည်။ သံထွဲ  
 ခရိုင်နှင့် ကျောက်ဖြူခရိုင်သို့ ရောက်ရှိအခြေစိုက် နေထိုင်ခဲ့ကြသော ကပန်များ ၊ ပထန်း  
 အာရပ်ကုန်သည်များ ၊ ကျေးကျွန် ပဟာပေဒင်ဘာသဘဝင် ဘင်္ဂလီယံပျံး များ သည်

ရွာတည် ဆောက်ပုံ၊ အိမ် ဆောက်ပုံကဆရာ ခိုင်လူပျိုး နှင့်ကွဲပြားခြားနားခြင်း  
 ပုဂ္ဂိုလ်တို့သက်ကြွသက်တော် ထွေရပါသည်။ အသက်ကြီး တစ်ချိန်ရ ခိုင်လူပျိုး ကဲ့သို့ထုံး ထွင်း ထုံးထား  
 သက်ကြွ ထွေရပါသည်။ အမျိုး သမီး ပျား ပွားလည်း အိမ်ထွင်း ပုန်း ဆလေ့ပုဂ္ဂိုလ်တို့  
 ထွေရပါသည်။ ဝစ် ထွေခိုင် ကျောက် တော်ပြုနယ်နှင့် ပြောဘက်ဦး ပြုနယ်ရှိယင်းအရပ်  
 ဒေသခေတ် ခိုင်လူပျိုး ရွာပျား ပွားရွာတည် ဆောက်ပုံ၊ အိမ် ဆောက်ပုံပျား ပွား  
 ခိုင်လူပျိုး နှင့်ခြားနားခြင်း ပုဂ္ဂိုလ်တို့ နောက်သား ကုလား ရွာပျားသဘာဝ  
 နား ပုဂ္ဂိုလ်တို့ ထွေရပါသည်။

မြိတ်သူ နယ်ချဲ့လက် အောက် ခိုင်ပြည်အထွင်းသို့ နိုင်ငံခြားသားတပ်လူပျိုး ပျားဝင်  
 ရောက်ပျား ခြေအ နေ

ခရစ်သက္ကရာဇ် ၁၈၂၆ - ခု၊ ဖေဖော်ဝါရီလ (၂၄) ရက် နေ့ထွင်ချစ်  
 ဆိုခဲ့ သော ခရစ် ၂၀၁ ချစ်အရ၊ ခိုင်နှင့် နှစ်တနာသံ ခိုင်တို့သက်မြိတ်သူ နယ်ချဲ့လက် အောက်သို့  
 ကျရောက်ခဲ့ရပါသည်။ ယင်း ကာလ၌ ခိုင်ပြည်ထွင်လူဦး ရေနည်းပါး ကြပါသည်။ ထိုင်း  
 ရင်း သား ခိုင်လူပျိုး အပြောက်အပျား သက်တိုး တော်ဘုရား ခိုင်ပြည်ကိုသိမ်း  
 ဝင်တပ်လား နယ် ပြေ ဒေသသို့ဝင် ရောက်ခိုလှုံခဲ့ကြခြင်း ကြောင့်ဖြစ်ပါသည်။ မြိတ်သူ  
 နယ်ချဲ့သပား ပျား သိမ်း ပိုက်ပြီး နောက် ၁၈၃၁ - ခုနှစ်ထွင်ဝစ် ထွေခိုင် ( ခိုင်  
 တောင်တန်း နယ်နှင့် ပြေပုံပြုနယ်တစ်တိတ ဒေသအပါအဝင် ) ထွင်လူဦး ရေ ၉၅၀၉၀  
 ဦး သာရှိခဲ့သည်ဟုသိရပါသည်။ ၁၈၃၂ - ခုနှစ်ထွင် ၁၀၉၆၄၅ ဦးရှိလာခဲ့ပါသည်။  
 ၁၈၂၉ - ၃၀ ခုနှစ်ထွင်ထွန်ယက်စိုက်ပျိုး သောလယ် ပြေရံယာပွား ၄၅၄၄၀ - ဝေ  
 သာရှိခဲ့ပါသည်။ ထွန်ယက်စိုက်ပျိုး နိုင် သော ပြေလွတ် ပြေရိုင်း ပျားပွား ၁၀၀၀၄၄၄  
 ကေရှိ ကြောင်း သိရပါသည်။ ပြေလွတ် ပြေရိုင်း လယ် ပြေရံယာသက်လူဦး ရေထက်ပျား  
 စွာပုံ နေပါသည်။

၁၈၆၉ - ခုနှစ်၊ ဝူး အက်ဘူး ပြောင်း ကို ဖေါက်လုပ်ခဲ့ပြီး နောက်ကမ္ဘာ  
 ထွင်ဆန်ဝပါး ဈေး ကောင်း လာခဲ့ပါသည်။ ပြန်ပာ နိုင်ငံမှထွက် သောဝပါးပျား ကို  
 ဥရောပတိုက်သို့တင်ပို့ ရောင်း ချနိုင် ရေး အတွက်မြိတ်သူ နယ်ချဲ့သပား ပျား သက်  
 စိုက်ပျိုး နိုင် သော ပြေလွတ် ပြေရိုင်း ပျား ကိုထိုး ချဲ့လုပ်ကိုင် ရန်လိုလား လာကြပါသည်။  
 ပြေလွတ် ပြေရိုင်း ပျား ကိုထိုး ချဲ့လုပ်ကိုင် ရန်လည်း အား ပေး ခဲ့သည်။ ထို သော  
 ပြေလွတ် ပြေရိုင်း ပျား ကိုလုပ်ကိုင် ရန်အတွက်လိုအပ် သောအလုပ်သပားပျားကိုလုပ်ခ  
 ဈေး ပေါပေါနှင့်လွယ်လင့်တကူရရှိနိုင် သောဘင်္ဂလီလူပျိုး အား ၊ ဘင်္ဂလား နယ်ပွ  
 အပူလိုက်အပြုလိုက် ခေတ်သွင်း ပြီး လုပ်ကိုင် ဝေခဲ့ပါသည်။ သို့အချိန်က ခိုင်တိုင်းနှင့်  
 အိန္ဒိယနိုင်ငံ ပွားမြိတ်သူလက် အောက်ခံကိုလိုန ဒေသဖြစ် နေသဖြင့်၊ အိန္ဒိယပွ ခိုင်တိုင်း  
 သို့လာ ရောက်နိုင် နိုင် ကူး လက်ပွတ်မိဒေသသည်ပျား ပလိုအပ်ဘဝထွက်သွား လာနိုင်  
 ပါသည်။ ခိုင်တိုင်း နှင့်ဘင်္ဂလား ဒေသရှိ နိုင်ငံ ပွားပိုင်တရား ကျော်ထံ နယ်နိမိတ်ချင်း



ဆက်ဝင်လက်သွား လာ ၂၅လွယ်ကူပြီး ဝင်ရက်လည်း သက်သာပါသည်။ ယင်း ဧပြီ ၁၆ ဘက်လံ  
လူပျား ကိုသည့်လယ်ယာထွန်ယက်ချိန်၊ ဝပါး ရက်သံဝါး ချိန်ပျား ထွင်ယင်း လုပ်ငန်းပျား  
ကိုလုပ်ကိုင်ရန်အထက်အစုလက်အပြုလုပ်ဝင် ရောက်ခဲ့ကြပါသည်။ စာချ် သေဘက်လံလူပျားတို့  
၂၀လည်း ဘက်လား နယ်ထက်ဝါး ပျား ရေး ကောင်း သေ၊ ရေခဲလည် သေရခိုင်  
ပြည်ထွင်း သို့ဝင် ရောက်ပြီး အခြေစိုက် နေထိုင်ရန်လက်သွယ်ပျား လည်း ရှိပါသည်။

ရသေ့အလိုက်လုပ်ကိုင်ရန် ဝင် ရောက်လာ သေဘက်လံလူပျား ပျား ၂၀အစ  
ထွင်လုပ်ငန်း ရသေ့ကုန်လျှင်ပြန်လည်ထွက်ခဲ့သွား လေ့ရှိ သော်လည်း နောက်ပိုင်းထွင်  
လယ်ထွန် ရေး ၊ ဝပါး ရက်သံဝါး ရေး လုပ်ငန်း ပြီး သော်လည်း ပြန်လည်သွား ခြင်း  
ပရှိသည့်ရသေ့အလိုက်လုပ်ကိုင်ပြီး နေထိုင်ခြင်း ၊ ဝင် ကွေ့ဖြိုဆန်ဝက် နှင့်ဆက်ကမ်း တုန်  
တင်ကုန်ချလုပ်ငန်း ပျား ထွင်လည်း ကောင်း ကောင်းလက် ကျေး ရွာပျား မွှလယ်ယာ  
တုံး ချဲ့ထွန်ယက် ရေး လုပ်ငန်း ပျား ထွင်လည်း ကောင်း ဝင် ရောက်လုပ်ကိုင်ပြီးအခြေ  
စိုက် နေထိုင်လက်သွယ်ပါသည်။

ဘား ပား ဂေဇက်ကံယာ ၊ ဝင် ကွေ့ခရိုင်အထွေ(က) ထွင် ၁၀၇၂ - ခုနှစ်  
ထံဝင် ကွေ့ခရိုင် မွှပဟာ ပေဒင်ဘာသဝင်ဦး ရေ ၂၀ ၅၀၂၅၅ - ဦးသခင်  
ကြောင်း ဖော်ပြထား ပါသည်။ ၅၀၂၅၅ ဦး သေလူဦး ရေကိုအခြေခံပြီး စတင်  
လျှင် ၂% လူဦး ရေအတုံး အပေပူတည်ထွက်လျှင် ခြိတ်သွန်နယ်ချဲ့ပသံဝါး ပိုက်ပွဲပဟာ ပေ  
ဒင်ဘာသဝင်ဘက်လံလူပျား လူဦး ရေ ၂၅၀၀၀ - ခန့်သခင်ပွဲပဟာ နိပုန်းနိုင်  
ပါသည်။ ၁၀၇၂ - ခုနှစ်ထွင်ဝင် ကွေ့ခရိုင် မွှခဲ သေပဟာ ပေဒင်ဘာသဝင်လူ  
ဦး ရေ ၅၀၂၅၅ - ဦး ကိုအခြေခံပြီး စတင် ၂၅% လူဦး ရေအတုံး ၂% အပေပူတည်ပြီး  
ထွက်လျှင် ၁၀၇၂ - ခု ၂၀၉၀၃ - ခုနှစ်ဆံ့စပ် ပေါင်း ( ၁၁၁ ) အထွင်း ၂၅ ပဟာ ပေ  
ဒင်ဘာသဝင်ဘက်လံလူပျား ဦး ရေ ၂၅ ( ၅၀၂၅၅ + ၁၂၉၃၂၇ ) ဦး သခင်ပွဲ  
ဖြစ်ပါသည်။ ယွဝင်ကွေ့အပါအဝင် ဧပြီနယ် မွှဘက်လံလူပျား ဦး ရေ ၂၅ ( ၅၂၉၃၆၉ ) ရှိ  
ကြောင်း သက်ဆိုင်ရာ ၂၅ စာရင်း အရသိရပါသည်။ အပွန်ကယ်ရှ်သင်သည့်ထက်လူဦး ရေ  
( ၃၄၁၇၀၇ ) ဦး ပို နေ ကြောင်း ကျေရပါသည်။ ဤပို နေ သေဘက်လံလူပျား ပျား ၂၀  
နောက်ဆက်ခိုး ဝင်လက်သွယ်ပျား သာဖြစ်ကြပါသည်။ ယခုအခါရခိုင်ပြည်နယ်စုလုံး  
၂၅ ဘက်လံလူပျား ဦး ရေ ( ၅၄၀၉၀၀ ) ထံရှိ နေပြီး ဖြစ် ကြောင်း ကျေရပါသည်။

ဘက်လံ သေ့ရှ် နိုင်ငံ နှင့်အနီး ဝင်ဆုံး ဒေသပျား ဖြစ်သည့် ပေဝင်း ကော  
နှင်ဘူးသံး ကောင်ပြုနယ်တို့ထွင် ဒုတ်ယကန္တာစပ် ပဖြစ်ပွဲကပဟာ ပေဒင်ဘာသဝင်  
ဘက်လံလူပျားအခြေစိုက် နေထိုင်မှုကို လေ့လာပါလျှင် ၁၉၂၁ - ခုနှစ်ထွင် ပေဝင်း ကော  
ပြုနယ် မွှ ၆၀၃၀၅ ဦး သခင်ပွဲခဲရသေ့ ၁၉၃၁ - ခုနှစ်ထွင် ၁၀၄၃၀၀ ဦးသို့၎င်း၊  
၁၉၄၁ - ခုနှစ်ထွင် ၁၂၄၄၅၂ ဦးသို့၎င်း၊ ၁၉၇၁ - ခုနှစ်ထွင် ၂၀၅၇၇၇ - ဦး  
သို့၎င်း၊ ၁၉၇၃ - ခုနှစ်ထွင် ၂၁၀၀၇၅ ဦးသို့၎င်း ၊ ၁၉၀၃ - ခုနှစ်ထွင် -

ထွက် ၂၄၂၂၀၂ ဦးဆုံး၎င်းတိုး တက်လာခဲ့ပါသည်။ ဘူး သီး တေဝင်ပြန်နယ်ထွက်  
 ၁၉၁၀-ခုနှစ်ထွက် ၃၃၀၅၀ ဦးရှိခဲ့ရာ၁၄ ၁၉၃၀-ခုနှစ် ၅၉၂၇၉ ဦးဆုံး  
 ၎င်း ၊ ၁၉၄၀-ခုနှစ်ထွက် ၇၀၇၂၇ ဦးဆုံး၎င်း ၊ ၁၉၇၀-ခုနှစ်ထွက် ၁၃၆၀၀၉  
 ဦး ဆုံး၎င်း ၊ ၁၉၇၃-ခုနှစ်ထွက် ၁၃၉၆၀၆ ဦးဆုံး၎င်း ၊ ၁၉၈၃ခုနှစ်ထွက်  
 ၁၄၀၅၉၉ ဦးဆုံး၎င်းတိုးတက် ခဲ့ပါသည်။ ၁၉၈၃-ခုနှစ်ထွက် ပေါင် တော်ပြန်နယ် မှီ ရှိ သေ ဘ  
 တင်လုံလူပျားဦး ရေ ၂၄၂၂၀၂ ဦးသည် ၁၈၇၂ခုနှစ်ဝင် ထွေခရိုင်တစ်ခုလုံးထွက်ရှိ သေ  
 လူဦး ရေ ၅၈၂၅၅ ၏ ၄.၁၅ဆပို နေ ကြောင်း တွေ့ရပါသည်။

ဒုတိယကမ္ဘာဝင် ပြစ် ပြက် ဘလထွက် ပေါင်း တေ ဘ နှင့် ဘူးသီး တော်ပြန်နယ်တို့ မှ  
 ရခိုင်အမျိုးသား ကျေးရွာအဖွဲ့များအပြားသည်တင်လုံလူပျားဖွားဝင် ရေဘက်အခြေစိုက် နေထိုင်  
 ပြု ကြောင့်ပြန်ပြန် ခဲ့ရပြီဖြစ်ပြီး ယင်း သေ ဘ ရခိုင်အမျိုးသား ကျေးရွာ ဖွားဝင်တင်လုံလူပျား  
 ဖွားဝင် ရေဘက်လွှမ်းမိုး နေထိုင်လာကြပါသည်။ ယင်းကိစ္စနှင့်ပတ်သက်၍ ဝင် ထွေခရိုင်  
 တားပေးဝင် အင်္ဂါတိယအဖွဲ့ (က) ဝ ဖွဲ့ နှင့် (ဂ) ထွက်အခိုင်အပါ ဖေပြုထားပါသည်။

ပေ ဘ တော်ပြန် ( ၆ ) ပိုင်ကွာထွက်ရှိ သေ ဘ ပင်လယ်ကြီး ချောင်းဝနတ်ပြင်  
 ကမ်းနဖူးထွက်တည်ရှိသည့် ပင်လယ်ကြီးရွာ ၊ ၎င်းရွာကို ရခိုင်သားဖွားကတစ်တစ် ထိုင် ခဲ့  
 ပါသည်။ ယခုအခါ ယင်းရွာမှ တင်လုံလူပျားဖွားသော မိန်းမများ ရခိုင်လူပျားဖွားပင် တေ ဘ ပေ ။  
 ပေါင်း တေ ဘ ပြန် ( ၂ ) - ပိုင်ခန့်ကွာ ဝေးသည့် ခရစ်သက္ကရာဇ် ၁၇၇၄ - ခုနှစ်ထွက်တစ်  
 တော်ပြန် ၁၈၄၈ - ခုနှစ်ထွက်သို့ ကြီး နေထိုင် ခဲ့ သေ ဘ ပြန်သို့ ကြီးရွာမှ လည်း ရခိုင်လူပျားတဦး  
 တေ ဘ က် ဖွဲ့ပေးခဲ့ တေ ဘ ပေ ။ ပေါင် တေ ဘ ပြန် ပြောဘက်ဘက် ၁၂ - ပိုင်ဦးချင်က ချောင်း  
 ထွက်တစ်ရှိသည့် ဦး <sup>စွန်းကျ</sup> ကျေးရွာကို ၁၈၅၄ခုနှစ်ကတစ် ထိုင် ခဲ့ပြီး ယင်း ကျေးရွာထွက်  
 ရခိုင်လူပျားဖွား နေထိုင် ခဲ့ကြပါသည်။ ယခုအခါ ဦး <sup>စွန်းကျ</sup> ကျေးရွာထွက် ရခိုင်လူပျားတဦးတ  
 ယေဘက် ဖွဲ့ပေးခဲ့ ရှိ တေ ဘ ကြောင်း သိ ရ ပါ သည်။

အင်္ဂလိပ်ပြန် ပေ ဘ ပေ ဝင် ပွဲပြား နေဘက် ၊ ဗြိတိသျှလက် အောက်ခံဘဝရခိုင်ပြည်နယ်  
 ထဲသို့ တင်လုံလူပျားအပြောဘက်အဖွဲ့များသည် ခံခါးပင် ခါးပင် ဝင် ရေဘက် နေထိုင် ခဲ့ကြပါသည်။ ဗြိတိသျှ  
 နယ် ချသပေး ဖွားကလည်း ယင်းတို့၏အကျိုးစီးပွားအတွက် လယ်ယာ ပြေ ဖွားကို တိုး ခဲ့ရန်နှင့်  
 အခြားလုပ်ငန်း ဖွားအတွက် ချေး ပေါ ပေါ နှင့် ရှိ သေ ဘ တင်လုံလူပျားသပေး ဖွားကို အပူ  
 လိုက်အပြုလိုက် ခေပြီ သွင်းပြီး အခြေစိုက် နေထိုင် ဝေ ခဲ့ပါသည်။ ယင်း ကြောင့် ၁၈၇၂ခုနှစ်  
 မှ ၁၉၄၀ ခုနှစ်ထိ ကလေးအတွင်း တင်လုံလူပျား ဖွား ဝင် ရေဘက် နေထိုင် ပြုဦးရေသည် ဝင် ထွေ  
 ခရိုင်ထွက်အဖွဲ့အစည်းဖြစ် ကြောင်း တွေ့ရပါသည်။ ဝင် ထွေခရိုင်အတွင်းသို့ တင်လုံလူပျား ဖွား  
 အပူလိုက်အပြုလိုက် ဝင် ရေဘက်အခြေစိုက် နေထိုင် ပြုအခြေအနေပည့် ပျားဝါးကြောင်းကို  
 ၁၉၄၀ - ခုနှစ်တစ်သွင်း ခဲ့သည့် Mrs. J. Baxter ဦးဆောင် သေ ဘ ဝင် ရေဘက် ပီ ပီ ၏ အခံ  
 ရင်ခံ ဝင် ထွက် ရခိုင်ပြည်သို့ တင်လုံလူပျား ဖွား ဝင် ရေဘက် ပြုအခန်းကဏ္ဍထွက် ဖေပြုထား  
 ချက် ဖွားကသက် သေခံလျက် ရှိ ပါ သည်။

၁၉၄၂ခု နေ့ဘက်ပိုင်းဘင်္ဂလီလူမျိုးများ ဝင်ရောက်မှုအခြေအနေ။

၁၉၄၂ခု ခုနှစ်ကုလား ဂုဏ်အိမ်ကရုဏ်း

၁၉၄၂ - ခုနှစ် ဖြစ်ပွားခဲ့သော ကုလား ဂုဏ်အိမ်ကရုဏ်း ကြောင့် မေ့တတ်  
တော့သည်။ ဘူးသီး တောင်ဖြူနယ်များ ဖြစ်ရန် လူမျိုး ကျေးဇူးတင်မှုများ ဝယ်ယူဘင်္ဂလီကုလား  
လူမျိုး များ၏ ဖျက်တီးခြင်းကို ခံရပြီး ကျေးဇူးတင်မှုများ အပြား ပျက်တီးသွားခဲ့ရပါသည်။ ။

၁၉၄၁ - ခုနှစ်တွင် မေ့တတ်တော့ဖြူနယ် မွန်ဂုဏ်လူမျိုး ကျေးဇူး (၁၂၉) ဖြစ်ခဲ့ရာ

၁၉၄၂ - ခုနှစ်တွင် ဖြစ်ပွားခဲ့သော ကုလား ဂုဏ်အိမ်ကရုဏ်း နှင့် ဒုတိယကမ္ဘာပွဲအတွင်း  
ရန်သူလူမျိုး ကျေးဇူး (၆၀) ဝှာ ပျက်တီးသွားခဲ့ကြောင်း၊ ရန်သူတိုင်းလူဝင်  
မှုကြီးကြပ်ရေး ဝန်ထောက်အဖြစ် ဆောင်ရွက်ခဲ့သူ ဦးခင်မောင် သက်ရှိအစီရင်ခံစာ  
တွင် ဖော်ပြသွားချက်အရ သိရပါသည်။ ။ ပျက်တီးသွားသော ရန်သူလူမျိုး ကျေးဇူး များ  
ဘင်္ဂလီလူမျိုး များက အဝေးဝင် ရောက်နေထိုင်ကြပါသည်။ ။

မူလကုလား ဘေးကင်းရေးများ

ကုလား ဂုဏ်အိမ်ကရုဏ်း နှင့် ဒုတိယကမ္ဘာပွဲအစီရင်ခံစာ ကြောင့် ကျေးဇူးတင်မှုများ  
ပြုပျက်သွားပြီး ဆွတ်ပြေးသွားကြသော ရန်သူလူမျိုး အမြောက်အမြား သည် ၁၉၄၅ ခု  
နှစ်တွင် ဖမ်းဆီးပုလဲ နေထိုင်ခဲ့ကြသော ဘူးသီး တောင်၊ မေ့တတ်တော့ဖြူနယ်များ သို့  
ပြန်လည်ဝင်ရောက် နေထိုင်ကြပါသည်။ ။ ဗြိတိသျှဝင်တက်အုပ်ချုပ်ရေး ဘဏ္ဍာရင်း ဝယ်ယူ  
ဝင်ပြေးခဲ့သည့် များစွာ ဖမ်းဆီးပုလဲ နေထိုင်ခဲ့သော ကျေးဇူးတင်မှုများ တွင် ပြန်လည် နေ  
ရာချသွား ရေးအတွက် ကြိုးပမ်းစီစဉ်ခဲ့ပါသည်။ ။

၁၉၄၅ - ခုနှစ်တွင် ဘင်္ဂလီလူမျိုး မဟာမေဒင်ဘာသံဝင် များ သည်  
ဘူးသီး တောင်နှင့် မေ့တတ်တော့ဖြူနယ် များ ကို သီးခြားခရိုင်သတ်မှတ်ပေး ရေးဆုံး  
သော ကြိုးကြော်ခံကို ဝှဲကိုင်လျက် မူလကုလား အမည်ခံယူကာ လက်နက်ကိုင် သောင်းကျန်း  
လာခဲ့ကြပါသည်။ ။ သောင်းကျန်းသူ မူလကုလား အဖွဲ့သည် ကျဉ်းမြောင်းသော လူမျိုး ရေး  
အမြင်ကို ဝှဲကိုင်ပြီး ရန်သူလူမျိုး မုန်းတီး ရေးဝါဒအပေါ် အခြေခံသွားသော အဖွဲ့အစည်း  
တစ်ခု ဖြစ်ပေါ်လာခဲ့ပြီး ဝင်တက်ကြောင့် ဖမ်းဆီး ကျေးဇူးတင်မှု ပြန်လည် နေထိုင်ရန် ရောက်ရှိ  
လာကြသော ရန်သူလူမျိုး ကျေးဇူးတင်မှု များအပြားကို ပျက်တီးခဲ့ကြပါသည်။ ။ မူလကုလား -  
သောင်းကျန်းသူ များ ပျက်တီးမှုကြောင့် ဘူးသီး တောင်နှင့် မေ့တတ်တော့ဖြူနယ် တို့  
တွင် ရန်သူ ကျေးဇူးတင်မှု အမြောက်အမြား ပြုပျက်သွားခဲ့ရပါသည်။ ။ ၁၉၄၂ - ခုနှစ် ဖြစ်ပွားခဲ့  
သော ကုလား ဂုဏ်အိမ်ကရုဏ်း နှင့် ဒုတိယကမ္ဘာပွဲအတွင်း မပြုမပျက်ဘဲ ကျန်ရစ်ခဲ့  
သော ရန်သူ ကျေးဇူးတင်မှု များအပြားသည် သောင်းကျန်းသူ မူလကုလား ချိုးကြောင်  
ပြုပျက်သွားခဲ့ရပါသည်။ ။ ရန်သူလူမျိုး အမြောက်အမြား မှာလည်း ရန်သူပြည်နယ်အတွင်း  
ဘက်သို့ ဖမ်းဆီး ရှောင်ဆွတ် ပြေးလာခဲ့ရပါသည်။ ။ လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေး ဝန်ထောက်  
ဦးခင်မောင် သက်ရှိအစီရင်ခံစာ အရ ၁၉၄၁ - ခုနှစ် မေ့တတ်တော့ဖြူနယ်တွင်

ရ ခိုင်လုံ မျိုး ကျေးဇူး ၁ - ၁၂၉ - ရှိ ခဲ့ ရှိ ၁ မှ ကုလား ရ ခိုင် ခိုင် ကျန်း နှင့် ဝတ် ဘေး  
 ဒဏ် ကြောင့် ရ ခိုင်လုံ မျိုး ကျေးဇူး ( ၆၀ ) ရှိ ပျက်စီး သွား ခဲ့ သည် ဟု ဖော်ပြ သွား ပါ  
 သည်။ သို့ ယော် ၁၉၀၄ - ခု နှစ် ထိ ရ ခိုင် ခိုင် မျိုး သား ကျေးဇူး ၁ မှ ၁ ( ၂၆ ) ရှိ သာ ကျန်  
 ရှိ ကြောင်း ကြေညာ ပါ သည်။ ယင်း တို့ မှ ၁ -

- ၁ - အင်းဒင်
- ၂ - အလယ်သံ ကျော်
- ၃ - တိုင်းကြီး
- ၄ - ကညင် ချောင်း
- ၅ - ပြားသား ရွာ
- ၆ - ပီယေ ရွာ
- ၇ - ရွာ ချေ ( ဝတ်း ရွာ )
- ၈ - သရက်အုတ်
- ၉ - ရွက်ညှိုး တောင်
- ၁၀ - ခြံပြင်  
 ( ဝံ ပေ ပင် ရင်း )
- ၁၁ - ရေ မျက် တောင်
- ၁၂ - ကပ္ပ ကောင်း
- ၁၃ - ငါး ခူ ရ
- ၁၄ - ဖြူသင် ( ကပ္ပ တောင်း ခေါ် ယင် ဘူ ရွာ )
- ၁၅ - အထက် ပြုံး မ
- ၁၆ - အောက် ပြုံး မ
- ၁၇ - လောင်း ခုံ
- ၁၈ - ကြိမ် ချောင်း
- ၁၉ - မင်းကြီး ရွာ
- ၂၀ - နံသာ တောင်
- ၂၁ - တောင်ဖြူ
- ၂၂ - တမန်း သား
- ၂၃ - ရဲ အောင် ဝံ ရ မေ့
- ၂၄ - ဝေလာ တောင်
- ၂၅ - ရွာသာ သာ
- ၂၆ - အောင် သပြေ

ဖော်ပြ ပါ ကျေးဇူး ၁ များ မှ ၁ ရ ခိုင် တိုင်း ရင်း သား လူ မျိုး များ နေ ထိုင် ကြ  
 သည်။ ကျေးဇူး ၁ များ ဖြစ် ကြ သော် လည်း ရ ခိုင် တိုင်း ရင်း သား လူ ဦး ရေ လေး ငါး

ခြောက်ဆယ်ခန့်ရှိသော ကျေးရွာများမှာ သီးခူဂါ၊ လောဝင်းခုံ၊ ဣမ်ချောင်း၊  
တောင်ဖြူ၊ ခြံပြင်၊ အောင်သပြေ ကျေးရွာသတ်ဖြတ်ပြီးကျန် ကျေးရွာများမှာ  
ချစ်တိုင်း၊ ရင်းသားလူဦးရေမှာ ပြောပလောကီ အောင်မရှ်တော့ကြောင်း  
တွေ့ရပါသည်။

လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးဝန်ဆောင်ဦးခင်ပေဝင်သက်အဝီရင်ခံဝခအဂ  
ဘုံပါရှင်၊ ကုလားရန်ဒီအဓိကရုဏ်းနှင်၊ ဒုတ်ယကန္တာဝင်ကလအထွင်းရချစ်အမျိုး  
သားကျေးရွာ (၆၀) ရွာပျက်စီးသွားပါက ၁၉၄၁ - ဒုတိယကမ္ဘာစစ်၊ သောရချစ်အမျိုး  
သားကျေးရွာ - ၁၂၉ မှ ၆၀ ရွာကိုနှုတ်ရှင် - ၆၀ - ရွာကျန်ရှိရမည်ဖြစ်ပါသည်  
သို့သော်လည်းကောင်း၊ ချစ်ကျေးရွာ (၂၆) ရွာသတ်ဖြတ်ရာ သောင်းကျန်းသူပုဂ္ဂိုလ်  
တို့ သောင်းကျန်းမှုကြောင့် ရချစ်အမျိုးသားကျေးရွာ (၃၅) ရွာပျက်စီးသွားရ  
သည်မှာ သတိရသင့်စေပါသည်။ ပျက်စီးသွားသော ရချစ်အမျိုးသားကျေးရွာများ  
ထွင်ပုဂ္ဂိုလ်တစ်သောင်းကျန်းသူများကတစ်နှစ်ခံမှတစ်နှစ်လုံးအထိ ပေးပို့  
ပြီးနေရာချထားပေးပါသည်။ တစ်ဆက်တည်းမှာ ရချစ်အမျိုးသားများ ထွင်ကျန်ရှိ  
ခဲ့သော်လည်းကောင်း၊ ဖြေပေးရန်လည်းကောင်း၊ နဂိုလူမျိုးများအထက် နေရာချထား  
ပေးခဲ့ကြပါသည်။ ဝင်တကောင်းနယ်သားတစ်လုံးလုံးများ ဒုတ်ယကန္တာဝင်ပြီးကလအထွင်း  
ဝင်ရောက်အခြေချက်အနက်မှာ သူပုဂ္ဂိုလ်တစ်သောင်းကျန်းသူများ၏ ပယောဂ  
ကြောင့်လည်းဖြစ်ကြောင်း တွေ့ရပါသည်။

လွတ်လပ်ရေးရပြီးတိုင်းပင် ပေဒင်ဘာသဘာဝင်များပင် ရောက်မှု

၁၉၄၀ - ဒုတိယကမ္ဘာစစ်ကြီး နောက်ပိုင်းတိုင်းတစ်လုံးလုံး မဟာပေဒင်ဘာ  
သဘာဝင်အမြောက်အမြားသည် ဝင်ထွေခရိုင်အထွင်းသို့ ချစ်ဝင်အခြေချက် နေထိုင်လာ  
ကြပါသည်။ ယင်းသို့ ဝင်ရောက်အခြေချက် နေထိုင်လာရခြင်းမှာ အာဏာပိုင်  
ရေးအဖွဲ့အစည်းများ နှင်ဖြေအောက်ရောက်ရုံ သောင်းကျန်းသူများ၏ ပယောဂ  
သည်လည်း အကြောင်းတရားတစ်ခုအဖြစ် ပါဝင်ကြောင်း တွေ့ရပါသည်။ ၁၉၄၀ - ဒု  
တိယကမ္ဘာစစ်ကြီးအာဏာပိုင်ရောက်ခြင်း နှင်ဖြေအဖွဲ့အစည်းဖြစ်သော မဆပလ အဖွဲ့သည်  
ရချစ်တိုင်းအထွင်းအင်အား တောင်တင်းသည်၊ ရတည အဖွဲ့နှင်ဖြေအဖွဲ့အစည်းဖြစ်  
နေရာဘူးသီးတောင်နှင်၊ မေဝင်တောင်ဖြေနယ်တို့ထွင်ပေးနိုင်ရန် ရေးအထက်ရချစ်  
နှင်တစ်လုံးလုံးများ ကိုခွဲတိုက်ခဲ့ပါသည်။ အမျိုးသားတစ်ဦးစီ ပြင်းထန်သည့် တစ်လုံးလုံး  
မျိုးပါလ်မန်အမတ်များကို ဝန်းရံ၍ ရေးအထက်ယင်းပါလ်မန်အမတ်များအား လူ  
မျိုးရေးဖြင့် ပြောဆိုပေးခဲ့ပါသည်။ ဘူးသီးတောင်နှင်၊ မေဝင်တောင်ဖြေနယ် -  
၂ - ဖြေနယ်မှ တစ်လုံးလုံး ပါလ်မန်အမတ်များကလည်း ပါလ်မန်အမတ်နိုင်ရန် ရေး၊ တစ်  
လုံးလုံးများ ကရချစ်တိုင်း၊ ရင်းသားလူမျိုးများအပေါ် ဖမ်းဆီးနှိပ်စားခြင်းဖြင့် ရေးအထက်ဝင်  
တကောင်းနယ်သားတစ်လုံးလုံးအမြောက်အမြားကို အင်အားစုဖွဲ့၍ ချစ်ဝင်  
ချစ်သွင်းခဲ့ကြပါသည်။ ဖြေခင်ချစ်သွင်းပြီး ဝင်လာသူများ ယင်းအချိန်က ကျင်းပသော

ရေး ကောက်ပွဲထွင်ပဲဆန္ဒ ပေးခွင့်ရ၍ ရေးကုလည်းအရှင်နိဗ္ဗာန်တော်သုံးပြီး ဆောင်  
ရွက်ပေးခဲ့ကြပါသည်။ အဘ.စာ.ဝ.ရ မဆပလ အဖွဲ့အနေဖြင့်လည်းယင်းကိစ္စကုလင်  
ကျရှာသား ခဲ့သည်သာမကလုံအပ်သည်အကူအညီများ ကိုပင် ပေးခဲ့ကြပါသည်။

ရခိုင်တိုင်းအထွင်းရှို နေသော သောင်းကျန်း သူများအနေဖြင့် ဖိဖိအင်  
အား ဘောင်တင်းရေး၊ ဖိဖိတို့အဖွဲ့အဝှမ်းရပ်တည့် နှင် ရေးတခုတည်းကို ပျော်စိုး  
ပြီး မူဂျာတစ် သောင်း ကျန်းသူကုလားဆုံး ဖျား အား ပြောဘက်ပင် ပေးခြင်း၊ ကုသ်  
ခြင်း၊ ဝတ်တကောင်း နယ်မှစိုးဝင်လာ သောဘင်္ဂလီလူမျိုးများ ကို ဖိဖိတို့ကြီးစိုးရာ  
နယ် ပြေဒေသများ မှ နေရာချသား ပေးခြင်း၊ နေထိုင်ခွင့် ပေးခြင်း၊ စိုးဝင်  
ရန် မလွယ်ကူသည့်ဘင်္ဂလီလူ မျိုးများကို ယင်း တို့၏ နယ် ပြေဒေသမှ ဖြတ်သန်းသွား လာ  
ခွင့်ပြုခြင်း ဝသည့်တို့ကိုပြုလုပ် ခဲ့ပါသည်။ ယင်းသို့ ရခိုင်တိုင်း ရှိ ရေခင်ဝုံ သောင်း  
ကျန်းသူများ၏အား ပေးကုသ်မှာ ကြောင့် နှင် ဝံခြားသား ဘင်္ဂလီလူ မျိုးများသည်  
သောင်းကျန်း သူများ၏ နယ် ပြေဒေသများကို တိုက်ရိုက် စိုးဝင်လာ ကြပါသည်။ ယင်းမှတစ်ဆင့်  
ရခိုင်တိုင်းအထွင်းပိုင်းသို့ ငှင်း၊ ပြန်ပာ နှင် ဝံသို့ ငှင်း၊ တိုင်းရင်းသား ဒေသများ  
သို့ ငှင်းပြန်နှံသွား ပါသည်။

၁၉၄၄ - ၁၉၄၅ ခုနှစ် ဖြစ်ရပ်များ

၁၉၄၄ - ၁၉၄၅ - ခုနှစ် ဖြစ်ရပ်များ နှင် ဝံလုံဝင် မှကြီးကြပ် ရေး (လတ်တလော ပြုပြင်  
ချက်များ ) အက်ဥပဒေပုဒ်မ - ( ၃ ) ဝအရ ပြည်ထွင်းဝင် ရေခင် နေထိုင်ခွင့်လက်  
မှတ်သို့တည်း မဟုတ် နည်းလမ်းတကျ ခွင့်ပြုသား သော နှင် ဝံလုံဝင် မှတ်ပေါက် မည်သည့်  
နှင် ဝံခြားသား မှ ပြည် ကောက်ပွဲဖြန် မာ နှင် ဝံသို့ မဝင်ရ ဖြစ်ပါသည်။ ပြန်ပာ နှင်  
ဝံသို့ ဝင် ရေခင်လုံ သော နှင် ဝံခြားသား တိုင်းသည် နည်းလမ်းတကျတုတ် ပေး သော  
ဗီဇာသို့ မဟုတ် ခွင့်ပြုလက်မှတ် များ ပါရှိမှသာ ဝင် နှင် ဝံ ခွင့်ရှိ ပါသည်။ ယင်းသို့ နှင် ဝံခြား  
သားများ အားတုတ် ပေး သော ဗီဇာသို့ မဟုတ် ခွင့်ပြုလက်မှတ် အမျိုးအစား ( ၉ ) မျိုး  
ခန့်ရှိ သည့်အနက် ရာသီအလိုက် ဝင် ခွင့်လက်မှတ် များကို ရခိုင်တိုင်းအထွင်းသို့ ဝင်  
ရေခင်လာ သောဘင်္ဂလီလူ မျိုးအများအပြားက ဝင် ရေခင် လေ့ရှိကြ ပါသည်။ ဤ  
ခွင့်ပြုလက်မှတ် များ ဖြစ်ဝင် ရေခင်လာ သောဘင်္ဂလီလူ မျိုးအများအပြားသည် ပြည်  
ကောက်ပွဲဖြန် မာ နှင် ဝံအထွင်းအခြေချ နေထိုင်သွား နှင် ရေးအထွက်သက်ဆိုင်ရာ  
ဥပဒေ နှင် ဝံဆိမ်းအချိန်အကူအညီကို မသမာ သော နည်းဖြင့် ရယူပြီး နေထိုင်ကြ ပါသည်။  
အဆိုပါ ရာသီအလိုက် ဝင် ခွင့်လက်မှတ်ဖြင့် ဝင်လာ သူဘင်္ဂလီလူ မျိုးအပြောက်အများသည်  
အမျိုးသား မှတ်ပုံတင်ကတ်ပြားများ ရရှိ ဝေရန်သက်ဆိုင်ရာ ဥပဒေ နှင် ဝံဆိမ်း များ  
နှင် ပူး ပေါင်း ခွဲနည်း များ ဝံဖြင့် ကောက်ရွက်ပြီး အခြေတစိုက် နေထိုင်လာ ကြ ပါ  
သည်။ ဝင် ထွေဖြန့်နယ်ထွင် ပင်ယင်း သို့ ဝင် ရေခင် နေထိုင်ကြ သောဘင်္ဂလီလူ မျိုး များ  
မှာ အများအပြား ရှိ နေပြီး ဖြစ်ပါသည်။ နှင် ဝံခြားသားဘင်္ဂလီလူ မျိုးအများအပြား  
မတရား စိုးဝင် - မတရား နေထိုင် မှုများဖြင့် ပေါ်လာ သည့်အထွက်အမျိုးသား မှတ်

ပွတ်ပုံတင်လက်ပွတ်ထုတ်ပေးခြင်း ကိုသက်ဆိုင်ရာ ဝန်ထမ်းများ ဝေခံပါသည်။ ရာသီအလွန်ဝင် သောလက်ပွတ်များ ကိုရပ်ဆိုင်းပြီး နောက်၊ ဥပဒေပုဒ်မများ ဝင်လာသော အခါလူပျံးများ ပျားသည့်ပထမရောက်၍ နေသော အခါလူပျံးများ နှင့်ပူးပေါင်း၍ သက်ဆိုင်ရာ ဥပဒေဝန်ထမ်းများ ဖြစ်ပေရင်း သော အမှုအရာကို ရယူကတိအခြေစိုက် နေထိုင်ကြပါသည်။ ယင်းကြောင့် ၁၉၄၂ - ခုနှစ် နောက်ပိုင်းတွင် အခါလူပျံး နိုင်ငံခြားသား အပြောက်အပျား ဝင်ရောက်အခြေစိုက် နေထိုင်နိုင်သည့်အကြောင်း တရားများ ထွက်သက်ဆိုင်ရာ ဥပဒေဝန်ထမ်းများ ဖြစ်ပေရင်း ပြောပြနိုင်ပါသည်လည်း အကြောင်းအချက်တစ်ခုအဖြစ် ပါဝင်သည်ဟု လေ့လာသိရပါသည်။

နိုင်ငံခြားသား အခါလူပျံးများ ဝင်ရောက်မှုတားဆီးရေးအဖွဲ့၏ ဆိုင်ရွက်ချက်

ပြန်ပေးနိုင်သည့် နိုင်ငံခြားသားများ ဝင်ရောက်လာမှုကြောင့်၊ တိုင်းပြည်၏ သယံဇာတပစ္စည်းများ နှင့် ဝင်ငွေများ ဆုံးရှုံးခဲ့ရပြီး၊ လယ်ယာပြေအပြေဘက်အပျား နိုင်ငံခြားသား လက်ဝယ်သို့ ရောက်ရှိခဲ့ရပါသည်။ ပြန်ပေးတိုင်းရင်းသားများ ပြာဆင်းရဲဒုက္ခအပျံးပျံး ကိုဖြိုဖျက်ရသည့် သဘာဝ၊ ကုလားဗပာ၊ ကုလားရခိုင်အဓိကရုဏ်းကြောင့် ပြန်ပေးရခိုင်တိုင်းရင်းသားများ အသက်ဆုံးရှုံးခဲ့ရပါသည်။ ပြန်ပေးတိုင်းရင်းသားများ ပြာနစ်နာဆုံးရှုံးခဲ့ရပါသည်။ ယင်းအကြောင်း တရားများကြောင့် နိုင်ငံခြားသားများ ဝင်ရောက်မှုတားဆီးရေး လုပ်ငန်းများ ကို အောက်ပါအတိုင်း ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြောင်း ထွက်ပြောပါသည်။

- (၁) နိုင်ငံအခါအစဦး ရလက်ထက် ၁၉၂၂ - ခုနှစ်တွင် ပြုလုပ်သည့် ပင်လယ်ရေကြောင်း ပြင်ဆင်ရေးလုပ်ငန်းများ အစပြုပြီးနောက် ခံရေးဥပဒေကြမ်း၊ ၎င်းဥပဒေကြမ်း ကို ကုလားများ ကန့်ကွက်ကြသဖြင့် အတည်မပြုဘဲ ပျက်စီးခဲ့ရပါသည်။
- (၂) ၁၉၂၆ - ခုနှစ်တွင် ပြန်ပေးပြည်အတွင်း ရာဇဝတ်မှုကို ကျူးလွန်အပြစ်ရှိသူ သော နိုင်ငံခြားသားများ ကို ပြည်နှင်ဒဏ်ပေးရေး ဥပဒေကြမ်း ကို ထုတ်ပြန်အတည်ပြုခဲ့ပါသည်။
- (၃) ၁၉၃၉ - ခုနှစ်တွင် ပြန်ပေးတိုင်းရင်းသားများ နစ်နာချက်ကို ကာကွယ်သည့် ဗုဒ္ဓဘာသာအပျံးသပိတ်များ လက်ထပ်ဆုံးဖြတ်ရေး နှင့် အပွေအစိတ်ခံရေး ဥပဒေကို ပြဋ္ဌာန်းအတည်ပြုခဲ့ပါသည်။
- (၄) ၁၉၃၀ - ခုနှစ် နှင့် ၁၉၃၅ - ခုနှစ် (၂) ကြိမ်ဖြစ်ခဲ့သော ကုလားဗပာ အဓိကရုဏ်း နှင့် ပတ်သက်၍ ၁၉၃၅ - ခုနှစ် ဝက်တင်ဘာလ ၂၂ - ရက်နေ့တွင် ဖွဲ့စည်းခဲ့သော စုံစမ်းရေး ကော်မရှင်မှ အချက် (၆) ချက် ပါဝင်သော အစီရင်ခံစာကို တင်သွင်းခဲ့ပါသည်။
- (၅) ယင်းအဖွဲ့၏ အစီရင်ခံစာ အရ ကုလား ဝင်ရောက်မှုကို လေ့လာစုံစမ်း

ဝမ်း ရန်ကေပ်ပရွင်တရပ်ကို ၁၉၃၉-ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ(၁၅) ရက်  
နေ့တွင် ဖွဲ့ဝင်း ခဲ့ပါသည်။ ၁၉၄၀-ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ ၁၂-  
ရက် နေ့တွင် ယင်း အဖွဲ့သည် အချက် (၈) ချက် ပါဝင်သည့် အစီရင်ခံစာ  
ကို တင်သွင်း ခဲ့ပါသည်။

(၆) အထက်ဖော်ပြသည့် အချက် (၈) ချက်ပါဝင်စွာ ရေး ကေပ်ပရွင်အဖွဲ့၏  
အစီရင်ခံချက်အရ၊ အိန္ဒိယပြန်ပာ နှစ် နိုင်ငံအစိုးရတို့သည် လူဝင်မှု  
ကြီးကြပ်ရေး အထွက်ဆွေး နွေးကြမ်း အချက် (၁၀) ချက်ပါဝင်သည့်  
ဝေဝ-ဘရိဂျိုင် သဘောတူချက်ကို ထုတ်ပြန် နိုင်ခဲ့ပါသည်။

(၇) ၁၉၄၁-ခုနှစ်တွင် လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေး ဌာနခွဲ (တုတ်အဖွဲ့) ကို ဖွဲ့  
ဝင်း ခဲ့ရာ၊ ယင်း အဖွဲ့သည် ပြန်ပာ နိုင်ငံတွင် (၇) နှစ်တစ်လက်တည်း  
နေထိုင်သူများ အား အခွင့်ထူး ခံလက်မှတ်များ (Privileged  
Immigrants Certificates) ထု  
သထုတ်ပေး နိုင်ခဲ့ပြီး ဒုတိယကမ္ဘာစစ်အတွင်း လုပ်ငန်းတို့ ရပ်စဲ  
ရပါသည်။

(၈) ဒုတိယကမ္ဘာစစ်ပြီး ၁၉၄၅ ခုနှစ်တွင် လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေး ဌာနကို  
ပြန်လည်ဖွဲ့ဝင်း ခဲ့ပြီး နိုင်ငံခြား ရေး ဌာနလက် အောက်သို့ သွင်း  
ဖွဲ့ဝင်း ခဲ့ပါသည်။ စစ်အတွင်း တထွက်ပြေး သွား သော အိန္ဒိယလူမျိုးအ  
ချို့မှာ ပြန်ပာ နိုင်ငံသို့ ပြန်လည်ဝင် ရောက်လာ ခြင်း ပါသည်။ အပြည်ပြည်  
ဆိုင်ရာ နေရာချထားရေး အဖွဲ့ (United Nations  
Rehabilitation) ၏ ဝင်ချက်အရ ဝင် ပြေး ဒုက္ခသည်များ  
အား လက်မှတ်များ ပေး ကာ ပြန်ပာ နိုင်ငံသို့ ပြန် ဝင် ခွင့်ပြု ခဲ့ပါသည်။  
နိုင်ငံခြား သား များ ဝင် ရောက်လာ ပြု ဖြောင့်တိုင်း ရင်း သား  
လူမျိုး များ ၏ နစ်နာဆုံးရှုံး ခဲ့သည့် အဖွဲ့ဝင် များ နေထိုင်ထပ် ပုံ ပြု  
ပေ ဝေရန် ၁၉၄၇-ခု၊ ဇွန်လ (၁၄) ရက် နေ့တွင် လူဝင်မှုကြီး  
ကြပ်ရေး (လက်စာလေ ပြဋ္ဌာန်း ချက်များ) အက်ဥပဒေကို ပြဋ္ဌာန်း  
အတည်ပြု ခဲ့ပါသည်။ ၁၉၄၈-ခုနှစ် နိုင်ငံသား ဖြစ် ပြုအက်ဥပဒေပုဒ်  
ပ-၄ (၂) ကိုလည်း ထုတ်ပြန် နိုင် ခဲ့ပါသည်။ ယင်း ဥပဒေပြဋ္ဌာန်း ချက်  
ဖြင့် လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေး ဌာနလုပ်ငန်း များ ကို ဝင်ထုတ် လုပ်ကိုင်  
ဆောင်ရွက် လာ ခဲ့ပါသည်။

ပြန်ပာ နိုင်ငံအတွင်း သို့ နိုင်ငံခြား သား များ နှုံး ဝင် ရောက် ပြုစား ဆုံး ရေး လုပ်  
ငန်း များ ကို လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေး ဌာန၏ လုပ်ငန်း တာဝန် များ အရ ဆောင်ရွက်သ  
ကဲ့သို့ နှစ် နိုင်ငံ သဘောတူ ဝေချက် များ ဖြင့် ၎င်း စစ်ဆင်ရေး များ ဖြင့် ၎င်း ဆောင်



ဆောင်ရွက်ခဲ့ကြပါသည်။ ယင်း တို့မှာ -

၁၁ချက် (ပြန်ပေးပေးပေး)

- ၁၉၆၆ - ခုနှစ်ပေလ (၉) ရက်နေ့တွင် ရာဝါဝါပင် ဒီပရဲမိုကရေစီ ချစ်ခင်ခင် ပါသည်။ ယင်း ၁၁ချက်တွင် နတ် (စ်) ပြစ်အတွင်း နယ်နိမိတ်ကို သတ်မှတ် ပေးခဲ့ပါသည်။ နတ် (စ်) ပြစ်အတွင်း ရေယာဉ်သွား လာနိုင်သော အဓိက ရေစီး ဧရာဝတီ အလိုက် ရွှေလှေသား ပြောင်း လဲသော နယ်နိမိတ် ဧရာဝတီ ကို နယ်နိမိတ်အဖြစ် အပြောင်း ပြင် ပြောင်း လဲသတ်မှတ် ခဲ့ပါသည်။ ယင်း အပြင် နတ် (စ်) ပြစ်အတွင်း ကျေး ကျွန်း တာဝန် ဆောင်ရွက် ရန် ဆောင် ပြောင်း ဌာနမှ တိုင်း တာဝန် ဝန်ထမ်း ကောင်း ခရိုင် ဝန်ထမ်း ကွန်ရက် ခဲ့ဘူး သည် ပြသ နာ ဝှံ့ ခဲ့ပါသည်။ ယင်း ကို စွဲကပ် ပေး နည်း ဖြင့် ကွန်ရက် ချက် ပ ဝှံ့ ခဲ့ ပြေလည် ဝေ ခဲ့ပါသည်။

ဝစ်ဆင် ရေးပေး

- ၁၉၆၆ - ခုနှစ်တွင် အလယ်ပိုင်း တိုင်း ဝစ်ဌာနချုပ် ၊ တိုင်း ပူးတွဲ ကွန်ရက် ပြုပြင် ကျေးကန်း ဝစ်ဆင် ရေး ကို ဆောင်ရွက် ခဲ့သည်။ ဝစ်ဆင် ရေး ပြု ပုံ ၊ ကျောက်တော် ၊ ပုဏ္ဏား ကျွန်း ၊ သံတွဲ နှင့် တောင်တုတ် ပြန် နယ် ပျား သို့ ဝင်လာ သော အင်္ဂလိပ် ပျား ၁၃၀၇ - ဦး ကို ဝစ် ဆေး ဝာရင်း ကောက် ပြီး ပေး ဝင်း တောင် ပြန် နယ် တောင် ဝှံ့ ကျေး ဌာန သို့ နှင့် တုတ် ခဲ့ ပါသည်။
- ၁၉၆၆ - ခုနှစ်အတွင်း ပွဲအလယ်ပိုင်း တိုင်း ဝစ်ဌာနချုပ် ၊ တိုင်း ပူး တွဲ ကွန်ရက် ပြုပြင် ရွှေကျီး ဝစ်ဆင် ရေး ကို ဆောင်ရွက် ခဲ့ပါသည်။ ပေး ဝင်း တောင် ခရိုင် ခွဲအတွင်း ဝှံ့ ကြိမ် ချောင်း ပြန် နယ် ခွဲ ၊ ပေါင်း တောင် ပြန် နယ် ခွဲ နှင့် အလယ် သံ ကျော် ပြန် နယ် ခွဲ ပျား ဝှံ့ ကျေး ဌာန အုပ် ပု ၂၃ - ခု တွင် ဝစ် ဆေး ခဲ့ပါသည်။ အင်္ဂလိပ် ပျား ၅၇၆၇၄ ဦး ကို ဝစ် ဆေး ဝာရင်း ကောက် ပြီး ပွတ်တော် တင် ခဲ့ပါသည်။
- ၁၉၆၉ - ခုနှစ်တွင် အလယ်ပိုင်း တိုင်း ဝစ်ဌာနချုပ် ကွန်ရက် ပြုပြင် ပြည်ပူနီ ဝစ်ဆင် ရေး ကို ဆောင်ရွက် ခဲ့ပါသည်။ ဝစ်ဆင် ရေး ခရိုင် နှင့် ကျောက်ဖြူ ခရိုင် သို့ နိုင် ဝံခြား သား ပျား ပတရား ခုံး ဝင် ပျက် ဝစ်ခြင်း ၊ ပွတ်ပုံ တင်ခြင်း နှင့် လူ ဦး ရေ ဝာရင်း ကောက်ခြင်း ပျား ပြုလုပ် ခဲ့ပါသည်။
- ၁၉၇၄ - ခုနှစ်တွင် ရခိုင် ပြည်နယ် ပြည်သူ့ ကောင်စီ နှင့် ကပ် ပ တော် တို့ ၏ အကူအညီဖြင့် ဝပယ် ဝစ်ဆင် ရေး ကို ဆောင်ရွက် ခဲ့ပါသည်။ ပတရား ခုံး ဝင် သူ ၉၇၇ ဦး ကို နိုင် ဝံခြား သား ပျား နည်း ၉၀ ဒေဂျ် ခဲ့

ချီး ဖောက်သူ ၆၆၃-ဦး ၊ နိုင်ငံခြား သား ဟုသံသယရှိသူ ၁၀၃၅၄၉  
ဦး အား ဝတ်စုံ ဖော်ထုတ်အရေး ယူခဲ့ပါသည်။ ယင်း ဝတ်စုံအရေး  
ကြောင့် ရသေ့တောင် ၊ ဘူးသီး တောင်နှင့် ပေဘင်း တောပြုံနယ်  
များမှ ဘင်္ဂါလီလူမျိုး ၂၉၀၀-ဘင်္ဂါလား ဒေသရှိ နိုင်ငံသို့ ပြောင်းရွှေ့  
သွား ပါသည်။

- ၁၉၇၀-ခုနှစ် နဂါး ပင်း ဝတ်စုံအရေး ကို ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါသည်။ ။  
၁၁-၂-၇၀ နေ့ဝတ် ကျွဲပြွန်ဝတ်စုံ ခံခဲ့ပါသည်။ လူဦးရေ ၃၆၀၂၄  
ဦး ကို ဝတ်ဆေး ခဲ့ပါသည်။ လူဦးရေ ၁၃၁၆-ဦး ကို လဝကဥပဒေ-  
၁၃(၁)အရ ၎င်း ၊ လူဦးရေ ၁၀၂၅-ဦးကို လဝကဥပဒေ-၅(၁)  
အရ ၎င်း ၆(၂)အရ ၎င်း အရေး ယူခဲ့ပါသည်။ ။

၁၅-၃-၇၀ နေ့တွင် ဘူးသီး တောင်ပြုံနယ်တွင် ဝတ်စုံ ဆောင်ရွက်  
ပါသည်။ လူဦးရေ ပေါင်း ၁၀၇၀၁၂-ဦး ကို ဝတ်ဆေး ခဲ့ပါသည်။ ။  
ထွက်ပြေး ဖမ်းဆီး ရှောင်သွား သူ ၂၄၀၉၃-ဦး ၊ စွန့်ပစ်သွား သော  
အိတ်ဆောင် ပေါင်း ၄၆၅၂ အိတ် ၊ ဖမ်းဆီး အရေး ယူသည့် ဦးရေ  
၆၄၃ ဦး ၊ တရား စွဲဆိုသည့် ဦးရေ ၆၄၃ ဦး ၊ ဝတ်စုံ ခံရပြီး သူ  
၅၀၇-ဦး ရှိ ခဲ့ပါသည်။ ။ အကြောင်းအမျိုးမျိုး ကြောင့် နဂါးပင်း ဝတ်  
စုံအရေး ကို ပေဘင်း တောပြုံနယ်တွင် ဆက်လက် ဆောင်ရွက်ခြင်း ပြုရာ  
ရက်စန့်လှိုက် ရပါသည်။ ။

နိုင်ငံခြား သား များ ဝင်ရောက်မှုကို ကိုလိုနီ ခေတ်နှင့်လွတ်  
လပ်ရေး ရပြီး နောက်ပိုင်း အထက်ဖော်ပြပါနည်း များ ဖြင့် တား  
ဆီး ခဲ့သော်လည်း နိုင်ငံခြား သား များ အထူး သဖြင့် ဘင်္ဂါလီလူမျိုး  
များ ရန် ပြုစုနယ်အတွင်း သို့ဝင် ရောက် ပြုသည့် ရက်စန့်ခြင်း ပစ္စည်း  
တဖြည်းဖြည်း ဝိဖူဝင်လျက် ရှိကြပါသည်။ ။ ယင်း သို့ဝင် ရောက် ပြုစု  
လာခြင်း ကို အောက်ပါသန်း ခေါင် ဝါရင်း များ အရ သိရှိ ရပါသည်။ ။

၁၉၄၁-ခုနှစ်နှင့် ၁၉၇၁-ခုသန်း ခေါင်ဝါရင်းအရ

ခုနှစ်	ပြုံနယ်	လူမျိုး	
		ရန်	ပူဆလင်
၁၉၄၁	ပေဘင်း တော	၄၁၄၀၄	၁၂၄၄၅၂
၁၉၄၁	ဘူးသီး တောင်	၃၀၀၀၄	၇၀၇၂၇
၁၉၇၁	ပေဘင်း တော	၁၂၄၂၇	၂၀၅၇၇၇
၁၉၇၁	ဘူးသီး တောင်	၁၇၄၂၅	၁၃၆၀၁၉

၁၉၇၃ - ခုနှစ်သန်း ခေါင်စာရင်း အရ

ပြုံ နယ်	ရခိုင်လူပျိုး	ဘင်္ဂါလီလူပျိုး	ရခိုင်နှုန်း
ဝစ် တွေ	၈၈၄၃၂	၅၄၇၈၃	၆၂ %
ပေဘင်း တော	၁၂၄၂၇	၂၁၀၈၇၅	၉၄ %
ဘူးသီး တောင်	၂၇၃၃၄	၁၃၉၆၈၆	၈၁ %
ရ သေ့ တောင်	၇၃၁၁၀	၂၂၁၆၀	၃၀ %
ကျောက် တော်	၁၁၀၉၁၅	၁၉၉၅၂	၁၈ %
ပေါက် တော	၇၁၈၀၉	၁၀၃၉၁	၁၃ %
စုစု ပေါင်း	၃၈၄၀၂၇	၄၅၇၈၄၇	၁၁၉.၂၂ %

၁၉၈၃ - ခုနှစ်သန်း ခေါင်စာရင်း ပ ကေဘက်ပိစာရင်း

စဉ်	ပြုံ နယ်	ရခိုင်လူပျိုး	ဘင်္ဂါလီလူပျိုး
၁။	ကျောက် တော်	၈၅၃၇၁	၂၁၀၄၀
၂။	ကျောက်ဖြူ	၁၁၂၁၃၉	၃၀၆၂
၃။	ဝှ	၄၉၄၉၇	၁၉၆
၄။	ဝစ် တွေ	၉၀၄၃၈	၆၃၄၃၇
၅။	တောင်ကုတ်	၈၁၈၂၀	၆၅
၆။	ပေါက် တော	၈၁၀၂၆	၁၃၃၆၅
၇။	ပုဏ္ဏားကျွန်း	၇၀၈၆၆	၆၇၈
၈။	ဘူးသီး တောင်	၂၁၅၅၉	၁၄၀၅၉၉
၉။	ပေဘင်း တော	၁၈၁၁၁	၂၄၂၂၈၂
၁၀။	ပင်း ပြား	၉၃၃၈၀	၁၃၀၁၁
၁၁။	ပြေဘက်ဦး	၁၀၁၈၂၂	၁၂၂၀၀
၁၂။	ပြေပုံ	၆၃၃၁၈	၂၁၁၀
၁၃။	ပခန် အောင်	၆၀၇၇၇	၃၀
၁၄။	ရမ်း ခြံ	၈၃၉၈၃	၃၂၄၁
၁၅။	ရ သေ့ တောင်	၇၆၉၄၉	၂၂၇၈၇
၁၆။	သံတွဲ	၇၇၄၂၉	၁၀၈၁၁
၁၇။	အင်း	၅၂၆၇၇	၁၆
စုစု ပေါင်း		၁၂၂၁၁၆၂	၅၄၈၉၀၀

=====

သုံးသတ်တင်ပြချက်

အိန္ဒိယပြည်တက်လားနယ်၊ ယခင်အရှေ့ပါးစွတန်၊ ယခုတက်လားဒေသ  
 နိုင်ငံတို့တက်မှတစ်ဆင့် နိုင်ငံခြားခြံချသည့်ရခိုင်ပဒေသရာဇ်များ ခေတ်ကပင်  
 ရခိုင်ပြည်သို့ ရောက်ရှိအခြေစိုက်နေထိုင်ခဲ့ကြသည့်ကုမ္ပဏီများ များစွာပါ။ ယင်း  
 လူမျိုးတို့သည် မည်သည့်အကြောင်းကြောင့် ရောက်ရှိလာကြသည်မှာ သမိုင်းအထောက်  
 အထားအရ ပေါ်လွင်နေပြီးဖြစ်သဖြင့် ၎င်းတို့ယခုခေတ်ဝါဒမည်ခံနေကြသည့်  
 ဟင်္သာရခိုင်လူမျိုး သော်၎င်း၊ ရခိုင်တိုင်းရင်းသားလူမျိုး နယ်ဝင်များ သော်၎င်း  
 မဟုတ်ကြသည့် မှာလည်းကောင်း နေပါသည်။ သို့သော် ၎င်းတို့ကိုလိုနီခေတ်နှင်လွှတ်  
 လာရောင်းရပြီး နောက်ပိုင်းဆပ်ပုံဝင် ရောက်လာကြသော တက်လီလူမျိုးများ နှင့်  
 ခွဲခြားသတ်မှတ်ရန်လို့အပ်မည်ဖြစ်ပါသည်။

အင်္ဂလိပ်ပြန်မာပထမဝင်ပွဲပြီး နောက်ရခိုင်ပြည်သို့ရန်ပိုင်ချက်အ  
 ရကြီးမျှနယ်ချဲ့လက်နဲ့ကျ ရောက်ချိန်တွင် တက်လီလူမျိုးများအား ရခိုင်ပြည်အတွင်း  
 တံခါးမရှိဒါး မှာဝင်ခွင့်ပြုခဲ့ပါသည်။ ယင်းတို့၏အကျိုးစီးပွားအထွက်လယ်ယာတိုး  
 ဖွံ့ဖြိုးမှုနယ်လုပ်ငန်း နှင့်အခြားလုပ်ငန်း များတွင် ငွေနှံးသက်သာခွင့်ဖြင့် အလုပ်  
 ခိုင်း၍ ရသော တက်လီလူမျိုးများကို အလုပ်အပြုလုပ်ဆောင်ခဲ့ပါသည်။ ဝင်ရောက်လာ  
 သော တက်လီလူမျိုးများကိုလည်း ရခိုင်ပြည်တွင် အခြေစိုက်နေထိုင်ရန်အခွင့်အမ်းကုန်အား  
 ပေးကူညီခဲ့ပါသည်။ ယင်းကြောင့် တက်လီလူမျိုးများ ရခိုင်ပြည်အတွင်းသို့ ဝင်ရောက်  
 မှာသည်ပထမကမ္ဘာဝင်ပွဲပြီး နောက်ပိုင်းအများဆုံးဖြစ်ခဲ့ကြောင်း လေ့လာတွေ့ရပါ  
 သည်။ တက်လီလူမျိုးများသည် အထွက်စီးပွားမှာ မစွန့်မိ။ အလုပ်အကိုင်ရရှိစေရန်  
 ရည်ရွယ်ဝင်ရောက်လာကြသော်လည်း နောက်ပိုင်းတွင် တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ  
 အပေါ်စီးပွား ရောင်းအရ၎င်း၊ လူဦးရေအရ၎င်း၊ လွှမ်းမိုးလာခဲ့ပါသည်။ အထူးသ  
 ဖြစ်တက်လီလူမျိုးများ၏ ဖိတ်ခေါ်ခံစားခံရခြင်းမှာ နိုင်ငံခြားဆက်လက်ပို့ချသော  
 ဘူးသီးတောင်နယ်များမှာ ရခိုင်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများသည် လူဦးရေအရလွှမ်း  
 မိုးမှာ ကိုခံရသဖြင့် ရခိုင်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများ၏ ကျေးဇူးတင်ပြောဆိုမှုများ ပျက်  
 စီးခဲ့ရပါသည်။

တက်လီလူမျိုးများသည် မေဝင်တော၊ ဘူးသီးတောင်နယ်များတွင် ရခိုင်  
 တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအားလူဦးရေအရလွှမ်းမိုးလာသည့် နှင့်တစ်ချိန်တည်း တွင်  
 ရခိုင်ပြည်အတွင်း ပိုင်းစုဖြန့်ဖြူးမှုများသို့ စိတ်ဝင်စားပြီး နေထိုင်လာကြပါသည်။ ယင်း  
 အချိန်က ဝင်ရောက်နေထိုင်လာကြသော တက်လီလူမျိုးများမှာလည်း ရခိုင်တိုင်း  
 ရင်းသားလူမျိုး နယ်ဝင်များ သော်၎င်း၊ ပြန်မာနိုင်ငံအတွင်းရှိ တိုင်းရင်းသား  
 လူမျိုး နယ်ဝင်များ သော်၎င်း၊ လူမျိုးတမျိုး သော်၎င်း မဟုတ်ကြသည့် မှာအထက်  
 ပေါ်ပြပါအကြောင်း များကြောင့် ဆက်လက် နေပါသည်။ သို့သော် ယင်းကလေးကဝင်  
 ရောက်လာသော တက်လီလူမျိုးများ နှင့် ပတ်သက်၍ မှတ်တမ်းမှတ်တမ်းအကျဉ်းချုပ်

သဖြင့် ဝတ်စွဲခြားရန်ခက်ခဲ မှာ၍ မည်ဖြတ်ပါသည်။

ဒုတိယကမ္ဘာဝတ် ပြုတ် ဖြစ် နှိမ် နှိယဖြန် မဝ နှင် နှင် ဝံ အစိုးရ ကံ နှင့် နှိမ် ဝံ ဝံ  
သား ဖျား ဝင် ရေ ဝက် မှာ ဖိး ချပ် ရေး ကံ ဖွ ရ ဝ် ဖျား ကို ဆွေး နှေး ကြ ပြီး ဝေ ဝ - တ ဂ်  
ပိုင် သ ဘော ဘူ ညီ ချက် ကို ဘုတ် ပြန် နှင် ခဲ့ ပါ သည်။ ၁၉၄၁ - ခု နှင် ဖွ ဝ် လူ ဝင် မှာ ကြီး ကြင်  
ရေး ခြာ န ခဲ့ ကို ဝ တ ဝင် ဖွ ဝ ညှိး နှင် ခဲ့ ပါ သည်။ ယ ဝင်း အ ချိန် မှာ ဒုတိယကမ္ဘာ ဝတ် ဖြတ် ရန်  
ဝတ် ရ ဝ် ဝတ် ဝေ ဝ သ နှိး နေ ချိန် ဖြတ် ၍ လ ဝ က မှာ နှင် လူ ဝင် နှိး ကို မ ဆေ ဝင် ဝှက် နှင်  
ကဲ ရ ဝ် တ နှိ သ ဝား ခဲ့ ရ ပါ သည်။ ဒုတိယကမ္ဘာ ဝတ် ပြီး နေ ဝက် ပို ဝင်း ဘွင် လ ဝ က မှာ နှင်  
ပြန် လည် ဖွ ဝ ညှိး ကာ လူ ဝင် နှိး တ ဝ နှိ များ ကို သတ် မှတ် နှင် ခဲ့ ပါ သည်။ လူ ဝင် မှာ ကြီး ကြင်  
ရေး ( လတ် တ လေ ဝ ပြ ခြာ နှိး ချက် ) အ က ဝ ဝ ဒေ ကို လည်း ပြ ခြာ နှိး နှင် ခဲ့ ပါ သည်။ လ ဝ က  
ခြာ နှင် နေ ဖြင့် နှင် ဝံ ခြား သ ဝား များ မှတ် ပုံ တင် ရေး ၊ ခုံး ဝင် ခုံး ဘွက် တ ဝား ဆီး ရေး  
လူ ဝင် နှိး များ ကို ဆေ ဝင် ဝှက် ရ နှိ အ ခြေ အ နေ ပေး ခဲ့ သေ ဝ် လည်း သ် ရေ ဝက် ဝှာ မ  
ဆေ ဝင် ဝှက် နှင် ခဲ့ ကြော ဝင်း ကျေ ရ ပါ သည်။

လွတ်လပ် ရေး ရ ပြီး နေ ဝက် ပို ဝင်း မှာ လည်း နှင် ဝံ ခြား သ ဝား များ မှတ် ပုံ တင်  
ရေး နှင် ခုံး ဝင် ခုံး ဘွက် တ ဝား ဆီး ရေး လူ ဝင် နှိး များ ကို နှင် ဝံ သ ဝား ဖြတ် မှာ ဝ ဝ ဒေ ပု နှိ  
မ - ၄ ( ၂ ) ခ် အ ဝား နည်း ချက် ကေ ဝင် ၄ ဝင်း ၊ မှာ နှင် ဝ နှိ သ ဝင်း အ ချိန် တ ဝ နှိ မ ကျ ပု နှိ  
မှာ ကြော ဝင် ၄ ဝင်း ဖြေ အေ ဝက် ရေ ဝင် ဝို သေ ဝင်း ကျ နှိး သူ များ နှင် ပူ လှ ဝ ဟတ် ကု လ ဝား  
ဆိုး များ ကြော ဝင် ၄ ဝင်း ၊ ယ ဝင်း ခေတ် က အ ဝ ဟာ ရ နှင် ဝံ ရေး အ ဖွ အ ဝည်း များ ကြော ဝင်  
၄ ဝင်း ၊ အ ဝေ ဝ ပို ဝင်း က ရေ ဝက် ၍ နေ ဘိုင် ကြ သည် ဘက် လ လူ များ မှာ သေ ဝင် မ ခုံး ဝင် လ ဝ  
သေ ဝက် လ လူ များ ကို နည်း များ ဝို ဖြင့် ကာ ကွယ် ပေး ခြင်း ကြော ဝင် ၄ ဝင်း အေ ဝင် ပြင်  
ဝှာ မ ဆေ ဝင် ဝှက် နှင် ကြော ဝင်း ကျေ ရ ပါ သည်။

ဒုတိယကမ္ဘာ ဝတ် ပြီး ချိန် နှင် လွတ်လပ် ရေး ရ ပြီး နေ ဝက် ပို ဝင်း ဘက် လ လူ များ  
များ ဝင် ရေ ဝက် လ ဝ မှာ သည် ပ ဝ မ က မှာ ဝတ် ဖြတ် ပြီး နေ ဝက် ပို ဝင်း လ ဝ လ က ကဲ့ သို့ လွယ်  
လင့် က ကူ ဝင် ရေ ဝက် ရ နှိ အ ခြေ အ နေ မ ပေး သဖြင့် မေ ဝင် ဘော ၊ ဘူး သီး တေ ဝင်  
နယ် များ မှာ ဆင် ရ ခိုင် ပြည် အ ထွင်း ပို ဝင်း ဒေ သ များ သို့ ၄ ဝင်း ၊ ယ ဝင်း မှာ ဆင် ပြန် မ ဝ  
နှင် ဝံ အ ထွင်း ပို ဝင်း ဒေ သ များ သို့ ၄ ဝင်း ၊ တို ဝင်း ရ ဝင်း သ ဝား လူ များ များ နေ ဘိုင် ရ ဝ ဒေ သ  
များ သို့ ၄ ဝင်း တဖြည်း ဖြည်း ဝ ဖိ ဝင် ပြ နှိ နှိ လက် ၍ ကြော ဝင်း ကျေ ရ ပါ သည်။ ဘက် လ လူ များ များ  
ရ ခိုင် ပြည် သို့ အ သက် မေ ဝ် ပြ ပါ အ ကြော ဝင်း များ ကြော ဝင် ရေ ဝက် ၍ နေ ဘိုင် လ ဝ ကြ သည်  
မှာ ပေါ် လွင် နေ ကြ သေ ဝင် လည်း ဘက် လ လူ များ ပည် သည် သည် သည် ခေတ် အ ချိန် ကာ လ က  
ဝင် ရေ ဝက် လ ဝ ကြ သူ များ ဖြစ် ကြော ဝင်း က ဝား မှတ် တ ဝင်း မှတ် ရ ဝ အ တ် အ ကျ မ ဝှိ သဖြင့် သ်  
ရှိ ရ နှိ ခက် ခဲ မည် ဖြစ် ပါ သည်။ သ် ရှိ ရ နှိ ခက် ခဲ သည် နှင် အ မှာ ခွဲ ခြား ရေး မှာ လည်း လွယ်  
ကူ မည် မဟုတ် ပေ။ သို့ သေ ဝင် လည်း ရ ခိုင် ပေ ဒေ သ ရ ဝ နှိ များ ခေတ် က ဝင် ရေ ဝက် နေ  
ဘိုင် ကြ သူ များ ကို က ဝား ယ ဝင်း တို့ လက် ၍ နေ ဘိုင် ကြ သည် ကျေး ဝှာ အ လိုက် ဝင် ခွဲ ခြား မည်  
ဆို ပါ က အ နှိး က ဝ် သုံး အ မှာ နှိ ဝင်း ရေ ကို ရ ၍ နှင် မည် ဖြစ် ပါ သည်။ ယ ခု အ ခါ ယ ဝင်း ကျေး ဝှာ

ဖျား နှင့် ပဏမကန္တာဝင် နေဘက်ပိုင်း ဝင်လာကြသူ ဖျား၊ ဒုတ်ယကန္တာဝင်ပြီး နှင့်လွတ်လပ် ရေးရပြီး နေဘက်ပိုင်း ဝင် ရေဘက်လာ သောဘင်္ဂလီလူမျိုးအ ဖြောက် အဖျား နေဆိုင်လက်ရှိ ကြောငါး ထွေ့ရ ပါသည်။

အဝေပိုင်းက ရေဘက်ရှိ နေဆိုင်ကြသည့်ဘင်္ဂလီလူမျိုး ဖျားအားဝံဝင် ခွဲ ခြားသတ်မှတ် ရေး နှင့်တစ်ဖို့ဖို့မျိုး ဝင် မှာဘားဆီးကတည်း ရေးလုပ် ဝန်းသည်လွယ် ကူ သောဘက်မှတစ်ဖို့ဖို့ သော်လည်း မဖြေရှင်း မဆောင်ရွက်လျှင် မဖြတ် သော ပြဿနာတစ်ခုဖြစ် ပါသည်။ ဘုံအပြင်၌ ပြဿနာသည် နှစ်ကြာမြင့် လေ ပိုပို၍ အထူး လေ ဖြေရှင်း ရေးခက်ခဲ လေဖြစ် ပါသည်။ လက်ရှိအ ခြေအ နေမှာ ဝေဒသရ ဝေဒ ဖျား ခေတ်က ရေဘက်ရှိ နေဆိုင်ကြ သောဘင်္ဂလီလူ မျိုး ဖျားက ကမန်လူ မျိုးအမည် ခံ ပြီး ရ နှင့်တိုင်းရင်းသားလူ မျိုး နှစ် ဝင် ဖျားဖြစ်သည်ဟူ၍ ၎င်း၊ ငြိတ်ယူနယ် ခွဲ ခေတ်မှ အန္တိယပြည်အလယ်ပိုင်း မှတစ်ဆင့် ဘင်္ဂလား နယ်၊ ၎င်း မှတစ်ဆင့် ရ နှင့်ပြည် သို့ ရေဘက်ရှိလာကြ သော အန္တိယ နိုင်ငံသား ဝေဒအမည် ဘဂူးဝါး ( ယခုသူတို့အ ခေါ် မဝေဒဝေဒကြီး ) ဖျားသည် ရ နှင့်တိုင်း ရင်း သားလူ မျိုး ဝင် ဖျားဖြစ်သည် ဟူ၍ ၎င်း၊ ရ နှင့်ပြည်သို့ အဝေပိုင်းက ရေဘက်ရှိကြသည့်ဘင်္ဂလီလူ မျိုး ဖျား နှင့် နေဘက် ပိုင်းဆိုး ဝင်လာ သောဘင်္ဂလီလူ မျိုး ဖျားက ၎င်းတို့သည် ဂိုတင်ဂျာလူ မျိုး ဖျားဖြစ်သည် ဟူ၍ ၎င်းဆိုလာကြ ပါသည်။

ဘင်္ဂလီလူ မျိုး ဖျားသည် ဝင်လာ ဝင်ပြီကတည်း ချက်ဖြစ်သည်။ ဝါး ပိုး ရေး အ လုပ်အကိုင်ရရှိ ရေး မှတစ်ဆင့် နိုင်ငံ ရေး နှင့်လူ မှာ ရေး နယ်ပယ် အလွှမ်းမိုး ချယ် လွယ် နိုင်ရ နှိမ်း ဝေးလာသဖြင့် တဝတဝ နိုင်ငံ နှင့်တစ်ဆင့် တိုင်းရင်းသားလူ မျိုး ဖျားကို လူဦး ရေအရ ဝါး ပြီးပြီး မှန် မာ နိုင်ငံ၏ အချစ်အချာအာဏာ ပိုင်ဆိုင် မှာကို အန္တိယ ဝယ် ပြုလုပ် နိုင် ပါသည်။ ယင်း ကြောင့် အဝေပိုင်းက ရေဘက်ရှိ နေဆိုင်ကြ သောဘင်္ဂလီ လူ မျိုး ဖျားအား ဝံဝင် ခွဲခြားသတ်မှတ် ရေး နှင့်တစ်ဖို့ဖို့မျိုး ဝင်လာကြ သော ဘင်္ဂလီ လူ မျိုး ဖျားအား တားဆီးကတည်း ရေးကမ္ဘာရပ် များ သည် မေဝင် တော၊ ဘူးသီး တောင်၏ ပြဿနာ သော် ၎င်း၊ ရ နှင့်ပြည် နယ်၏ ပြဿနာ သော် ၎င်း မဟုတ် တော၊ ပဲ နိုင်ငံတစ်ခုလုံး၏ ပြဿနာ၊ တနည်းအားဖြင့် ဆိုပါလျှင် မှန် မာ နိုင်ငံ၏ အမျိုးသား ရေး ပြဿနာကြီးတစ်ခုဖြစ် လာ ကြောငါး လေ့လာ သုံးသပ် ဖိ ပါသည်။

အကြံပြုတင်ပြချက်

အကြံပြုတင်ပြချက်ကို မတင်ပြ ပီဘင်္ဂလား ဒေသ နိုင်ငံ၏ လက်ရှိ အခြေအ နေ အကျဉ်းချုပ်ကို တင်ပြ ရ ပါလျှင် ဘင်္ဂလား ဒေသ နိုင်ငံသည် ဧရိယာ ဝေဒရန်း မိုင် ( ၅၅၀၂၆ ) မိုင်ကျယ် ဝန်းပြီး လူဦး ရေမှာ သန်း ( ၉၀ ) ကျော် ရှိပါသည်။ နိုင်ငံ အကျယ်အဝန်း နှင့်လူဦး ရေ မမျှ မတူ ဖြစ်ကတော့ ရန်းတစ်ခုလုံးလူဦး ရေ ( ၁၄၀၀ ) ဦးခန့် နေဆိုင်ရ မျှ ကန္တာဝင်လူဦး ရေ သိပ်သည်း ဘူထဝိ မှာ အဖျားဆိုး နိုင်ငံ ဖြစ် ပါသည်။ နှစ် ဝင်လူဦး ရေတိုး ပွား မှာ နန်းသည် အဝေးအဝေး သုတ်လုပ် မှာ နန်း

ထက်သုံးဆခန့်ပို ပိုလျက်ရှိသဖြင့်အစောင့်အရှောက်ပေးပါ။ ကုန်ချေးနှုန်းကြီးပေးပါ။  
ဖြစ်ကတစ်ပွားချေးပေး ပြေပလည်ပါ။ ဝမ်းပွားရှိကြပါသည်။ လူဦးရေထူပြောပါ။ စီးပွားချေး  
ပေး ပြေပလည်ပါ။ အကျိုးဆက်ကြောင့်ပညာရေး ကျန်းပေးချေးချီတဲ။ အလုပ်လက်ပဲ့  
ထူပြောပါ။ နေရာထိုင်ခင်းပသန့်ရှင်းပါဝသည့်လူမျိုးချေးအန်ခြုံငုံပေးကိုကြိုအောင် နေ  
ရသော နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံလည်းဖြစ်ပါသည်။

အင်္ဂလိပ်အစိုးရနိုင်ငံ နှင့် ဂျပန်နိုင်ငံ နှစ်နိုင်ငံလည်း နယ်ပယ်နှင့်ပိတ်ချင်းဆက်စပ်လျက်  
ရှိပြီး ယင်း နိုင်ငံ၏လက်ရှိအခြေအနေမှာ အစောင့်အရှောက်ပေးချီတဲ မှု နေပါသည်။ ဂျပန်  
နိုင်ငံလည်း ခေတ်အဆက်ဆက်ကပင် အင်္ဂလိပ်လူမျိုး တချို့ဝင် ရောက်အခြေစိုက် နေ  
ထိုင်လျက်ရှိကြပါသည်။ အင်္ဂလိပ်လူမျိုး များ၏ ပင်ရင်း နိုင်ငံနှင့်ဆက်စပ်လျက်ရှိသော  
ပေဘင်တော၊ ကူးသန်းတောင်နယ်များ ထွင်လည်း အင်္ဂလိပ်လူမျိုးလူဦးရေမှာ အများ  
ဆုံး နေထိုင်ကြပါသည်။ ဤအကြောင်း တရားများ သည် အင်္ဂလိပ်လူမျိုး များ ဝင်ဆက်ပတ်  
ကဖြည်းဖြည်း ဝင်ပြန့်နှံ့လာရန်အခြေအနေပေးသကဲ့သို့ဖြစ်နေပါသည်။ အင်္ဂလိပ်  
လူမျိုး များ၏ ဝင်ပြန့်နှံ့မှုသည် သက်သာလွန်စွာ ဖြစ်ပေါ်နေပြီး ဖြစ်သည့်အတိုင်း ရေပူ  
ထွင်ပြန်နိုင်စွမ်းအချိန်အချိန်အခါမှာ ပို၍ ပို၍ များမား ဝင်ဆက်ပတ်ပြုလုပ်နိုင်သဖြင့်  
အင်္ဂလိပ်လူမျိုး များ ခုခံ ဝင်ပြုတားဆီးကာလ ဝေးလှစွာ နှင့်အဝေးပိုင်း  
ကပင် ရောက်ရှိ နေထိုင်ကြသည့် အင်္ဂလိပ်လူမျိုး များ ကို ဝင်ခွင့် ပြီး ယင်း တို့အား  
ပစ်ခတ်သို့ သေခံစားခွင့် များ ကို ပြုသင့်သည်ကို သေပြုသနာ နှင့် ပစ်ခတ်မှု အစက်  
ပါအတိုင်း ဖြေရှင်း သင့်ကြောင်း အကြံပြုတင်ပြချက် ဖြစ်ပါသည်။

(က) ဂျပန်နိုင်ငံ နှင့် ဆက်စပ်သည့် အခြေအနေပေးသော အင်္ဂလိပ်လူမျိုး များ အား  
ဝင်ခွင့် ပြုသင့်သည့် အခြေအနေပေးသော အင်္ဂလိပ်လူမျိုး များ ကို ဝင်ခွင့်  
ပြုသင့်သည့် အခြေအနေပေးသော အင်္ဂလိပ်လူမျိုး များ ။

- ၁ - ဂျပန်ပဒေသာရခံယူချက် ခေတ်ကပင် ရောက်ရှိအခြေစိုက် နေ  
ထိုင်ကြ သော အင်္ဂလိပ်လူမျိုး များ အား ယင်း တို့ နေထိုင်သည့် ကျေးရွာ  
များ အလိုက် ဝင်ခွင့် ပြုသင့် သွား သင့်ပါသည်။
- ၂ - ဂျပန်ပဒေသာရခံယူချက် ခေတ်ကပင် ရောက်ရှိ နေထိုင် သော  
လူမျိုး များ အား နိုင်ငံသား အဖြစ် သတ်မှတ်ပြီး နိုင်ငံသား  
များ ၏ အခွင့်အရေး ကို ဝင်ခွင့် ပြုသင့်ပါသည်။
- ၃ - အင်္ဂလိပ်ပြန်ပေးပေးစေရန် ပြုပြီး နောက်ပိုင်း ၁၉၁၁ - ခုနှစ်  
ပထမကပင် ရောက်ရှိလာကြ သော အင်္ဂလိပ်လူမျိုး များကို လေ့လာ  
ဆက်စပ် ဝင်ခွင့် ပြုသည့် ကျေးရွာ အခွင့်အလမ်း ပြု ဖြစ်ပါသည်။ သို့သော်  
လည်း ယင်းတို့အား အချိန်ယူဆောင် ရွက်ခြင်း နှင့် ဂျပန်ပဒေသာရခံ  
ယူချက် ခေတ်ကပင် ရောက်ရှိ နေထိုင်ကြ သော လူမျိုး တချို့၏ အကျိုးကို  
စဉ်းစား ရယူပြီး ဝင်ခွင့် ပြုသင့်ပါသည်။

၄ - အထက်အပိုဒ် ( ၃ ) ထွင် ဖော်ပြသား သည်အချိန်ကလအထွင်း  
ရေဘက်ရှိလာကြ သောဘက်လီလူမျိုး များ ဆွင်တရားဝင်ရရှိ  
ထားသောအမျိုး သားမှတ်ပုံတင်ကတ်ပြားလက်ဝယ်ရှိပါကယင်း  
တို့အား နိုင်ငံသား များ၏အခွင့်အရေးကိုခံဝားခွင့်ပြုသင့်ပါ  
သည်။

၅ - အသစ် ရေးဆွဲအတည်ပြုပြင် ခန်း သား သော နိုင်ငံသားဥပဒေ  
အရ နိုင်ငံသားဝင် ရေး လုပ်ငန်းကို ဆောင်ရွက်ရန် ဝင်  
ရေးအဖွဲ့များကိုဖွဲ့စည်းသည့်အခါပါဝင်သင့်သူ များကို ဝန်ထမ်း  
အပြန်အလှန်ဝင် ပြီးဖွဲ့စည်း ဆောင်ရွက်သင့်ပါသည်။

( ခ ) ဘက်လီလူမျိုး များအား ဝင်ပြုအန္တရာယ်တားဆီး ကာကွယ် ရေးနှင့်နယ်ဝင်  
ဒေသလုံခြုံရေး ပြဿနာ ဖြေရှင်း ရေး ။

၁ - ရခိုင်ပြည်နယ်အထွင်း ဘက်လီလူမျိုး များဘဝ မိအိုးဝင် ပြုအန္တရာယ်  
ထိုတားဆီးရန်ဖြင့်နယ်အလိုက်ရှိ နေ သောဘက်လီလူမျိုး များဝင်ရင်း  
ကိုအတိအကျ ကောက်ခံပြုစုပြီး လငစ အဖွဲ့နှင့်တခြားတဝန်ရှိ အ  
ဖွဲ့အစည်း များပူးပေါင်း ပြီးပုံမှန်ဝင် စားခြင်းနှင့်လိုအပ်လျှင်  
လိုအပ်သလိုအတိုးအလျှော့ဝင်ရင်းရှိ - မရှင်ထွင်းဆင်းဝင် ဆေးရန်  
လိုအပ်ပါသည်။ ယင်းသို့ဝင် ဆေးသည့်အခါမလိုလားအပ် သောအတိုး  
အလျှော့များကို ဆွေ့ရှိပါက ဆီ ရေဘက်ပွဲအရေးယူ ဆောင်ရွက်သင့်  
ပါသည်။

၂ - တရားဝင်မှတ်ပုံတင်ကတ်ပြားရရှိသား သောဘက်လီလူမျိုး များ  
တရားဝင် နည်းဖြင့်ရရှိသားသူ များနှင့်မှတ်ပုံတင်လုံးဝမရှိ  
သူ များကိုဝင် ခွဲခြားပြီးတရားဝင်မှတ်ပုံတင်ရရှိသား သူ  
များနှင့်မှတ်ပုံတင်ကတ်ပြားမရှိသူများကိုအရေးယူရန် ဆောင်  
ရွက်သင့်ပါသည်။

၃ - ဘက်လီလူမျိုးတို့သည်ကလေး ရေးအခွင့်အလန်း ကြီးပြီးကျဉ်း ဖြေဝင်း  
သောလူမျိုး ရေးအမြင်ရှိကြသူ များဖြစ်သည့်အလျောက်မည်သည့်နိုင်  
ငံသို့ပရိ ရေဘက်ရှိအခြေစိုက် နေထိုင်ကြ သော်လည်းယင်းတို့၏ နိုင်  
ငံအပေါ်သစ္စာခံခြင်း၊ သံသယဝင်ကြီး မဝေးခြင်း များသာရှိကြ  
မည်ဖြစ်ပါသည်။ လက်ရှိအခြေအနေမှာအကြောင်းအမျိုးမျိုး ကြောင့်  
ရခိုင်ပြည်သို့ ရေဘက်ရှိ နေကြ သောဘက်လီလူမျိုး များသည် အေးအေး  
ဆဲဆဲလုပ်ကိုင်ဝား သောကံ နေထိုင်ကြမည်အဝား ဘက်လား ဒေသ  
နိုင်ငံမှဥပဒေဖဲ့အိုးဝင်လာ ဝေရန်နည်း မျိုးပုံဖြင့်ဖန်တီး ကြ



ခြင်း၊ ဝင်လာသူများကိုလည်းအကဲအတွယ် ပေးခြင်းနှင့်လိုအပ်  
 သည့်အကူအညီများကို ပေးကြပါသည်။ ယင်းကြောင့်ဘင်္ဂလီလူမျိုး  
 များကိုတနေ့ရက်တည်းထွင်အုတ်လိုက်အပြုလိုက် နေထိုင် ဝေခြင်း  
 သည့်ယင်းတို့၏လှုပ်ရှားမှုများကိုမသိပေမည် နှိပ်သည့်သဘာဝ  
 နေဘက်ထပ်ခိုးဝင်လာမည့်ဘင်္ဂလီလူမျိုးများကိုအထောက်အကူပြု  
 နေကြသူများအားဝုဝည်းသားရလည်းကျရောက်ပါသည်။ ဘင်္ဂ  
 လီလူမျိုးများကြောင့်ဖြစ်ပေါ်လာ နှိပ်သည့်အခက်အခဲများကိုသုံး  
 သပ်ချက်ထွင်ပေါ်ပြုစာတ်ပြုပြီးဖြစ်သဖြင့်ဘင်္ဂလီလူမျိုးများကိုတနေ  
 ရက်တည်းထွင်အုတ်လိုက်အပြုလိုက် နေထိုင်ခြင်းမှလူဝုခွဲ နေထိုင်ဝေ  
 ရန်ဖန်တီးဆောင်ရွက်သည်ပါသည်။

၄ - ဘင်္ဂလီလူမျိုးများကိုလူဝုခွဲ နေထိုင်ခွင့်ပြုရေးမှာအုတ်လိုက်အပြု  
 လိုက်သည်တော်သောနယ်မြေဒေသသို့ရွှေ့ပြောင်းနေထိုင်ခွင့်  
 ပြုရေးနှင့်အိမ်ထောင်ဝုအလိုက်ပြောင်းရွှေ့နေရခက်ခဲသား  
 ပေးသောနည်းတူညီနည်းနှစ်နည်းရှိမည်ဖြစ်ပါသည်။ ဤနှစ်  
 နည်းဝလုံးကိုဆောင်ရွက်ပျင်သော်၎င်း၊ သို့မဟုတ်နှစ်နည်းအ  
 နက်တနည်းကိုဆောင်ရွက်ပျင်သော်၎င်းလက်ရှိအခြေအနေမှာ  
 မကျေနပ်မှုဖြစ်ပေါ်လာ နှိပ်ပြီးနဂါးမင်းဝင်ဆင်ရေးက  
 လကကဲ့သို့ပြည်ထွင်းပြည်ပပယောဂများဝင်လာ နှိပ်ပါသည်။  
 ယင်းကြောင့်ဘင်္ဂလီလူမျိုးများကိုသဘာဝပြောင်းရွှေ့ နေထိုင် ဝေ  
 ခြင်းမဟုတ်ဘဲရခိုင်တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများကိုပါပြောင်းရွှေ့  
 နေထိုင်ဝေသည့်နည်းကိုဆောင်ရွက်သည်ပါသည်။

၅ - ယင်းနည်းမှာဂုတ်ကွန်ရက်ဝုအုတ်ဝုများပြုလုပ်သည့်အခါ  
 ရေးနည်းပင်ဖြစ်ပါသည်။ ရခိုင်ပြည်နယ်ထွင်ရှိသောဂုတ်ကွန်  
 များထက်အထူးသဖြင့်ကျေးရွာအုတ်ဝုအများဝုမှာနှစ်ပေါင်း  
 အတော်ကြာကပင်ကိုယ်နည်းကိုယ်ဟန်ဖြင့်တည်ဆောက်နေထိုင်  
 ကြသောကျေးရွာအုတ်ဝုများဖြစ်၍ခေတ်နှင့်လည်းမဆီလျော်  
 ကျော့သည့်အပြင်ဝန်ပေးမှုပြန်လှုပ်ရှားမှုကြောင့်လုံခြုံရေးနှင့်  
 ဝိပဲခန့်ခွဲရေးကိစ္စရပ်များကိုဆောင်ရွက်ရခက်ခဲအဆင်မ  
 ပြေသည်သဘာဝလူမှုရေးဆိုင်ရာလုပ်ငန်းများတိုးတက်လာ  
 ဝေရန်လည်းမဆောင်ရွက်နိုင်ကြောင်းတွေ့ရပါသည်။ ဘင်္ဂ  
 လီလူမျိုးအများဝုသည်ပြုပေါ်ဂုတ်ကွန်များမှာနေထိုင်ကြသည့်  
 ထက်တော်လက်ကျေးရွာအုတ်ဝုများထွင်အုတ်လိုက်အပြုလိုက် နေ  
 ထိုင်ကြသည့်ကများပြုပါသည်။ တချို့ပြန်လှုပ်ရှားမှုထိမ်းသန့်ရပ်

ထွက်ဖြင့် နေထိုင်ကြ သော ဘင်္ဂလီလူမျိုးလည်း ဤကြပါသည်။ ယင်းရပ်  
ထွက် များကိုလည်း ဝိဝဇ္ဇာဖြင့် လိုအပ်ပါက ပြန်လည်တည် ဆောက်သွား  
သင့်ပါသည်။

၆- ရပ်ထွက် ကျေးရွာအုပ်စု များကိုပြန်လည်တည် ဆောက် ရေးလုပ်  
ဝန်း များကို ဆောက်လုပ်ရန် ဝိစိမ်း များ ရေး ၊ လူမှုရေးအရ အဆင်  
ပြေလည် ဝေငြိမ်းလုပ်ထွင်းလုပ်ထွက်၍ သော နေရာ ဒေသ များကို  
၅၁ ဖွဲ့ ရွေးချယ်ကာ တည် ဆောက်မည်။ ပုံစံ များကို ဝိစိမ်း ဆောက်  
လုပ်ရန် လိုအပ် မည်ဖြစ်ပါသည်။ ကျေးရွာအုပ်စု တစ်ခုစီ ထုတ်အနည်း  
ဆုံး၍ ရ မည်အိမ် ခြေဦး ရေ နှင့် အ များ ဆုံး၍ ရ မည်အိမ် ခြေဦး  
ရေ များကို ပါသက်မှတ် ရာ တားရ နှင့် လိုအပ်လာ ပါမည်။ ယင်းသို့  
သက်မှတ် ရာ တားသည့် နှင့် အ များ ကျေးရွာအုပ်စု အချင်းချင်း ပူး  
ပေါင်း ရေးကိစ္စ ၊ အချို့ကျေးရွာအုပ်စု မှ အချို့ရွာ များကို ခွဲထုတ်  
ပြီး မည်သည့် ကျေးရွာအုပ်စု နှင့် ပေါင်း ရ မည်ကိစ္စ များ ပေ  
ပါက လာ မည်ဖြစ်ပါသည်။ ထိုအခါ ရ ခိုင်တိုင်း ရ ငါးသားလူ များ များ  
နှင့် ဘင်္ဂလီလူ များ များကို မည်ကဲ့သို့ ပေါင်း ဝိစိမ်း ကျေး ရွာအုပ်စု  
တည် ဆောက်ရန် ကို ဝိစိမ်း ဝိစိမ်း လိုအပ် မည်ဖြစ်ပါသည်။ ဤကိစ္စ ကို  
ဆောက်လုပ်သည့်အခါ ရ ခိုင်တိုင်း ရ ငါးသားလူ ဦး ရေ နည်း ပါး  
သည့် မေ ဝင် တော ၊ ဘူးသီး တော ဝင်ဖြူနယ် များ နှင့် အခက်အခဲ  
တွေ့ရှိ ခင်ပါသည်။ ဤအခက်အခဲကို ရ ခိုင်ပြည် နယ်အထွင်း ပိုင်း တ  
ချို့ ဒေသ ရ ခိုင်တိုင်းရင်း သားလူ များ များကို ၎င်း ၊ တစ် မ တော်  
အငြိမ်း ဝင်း ရ ခိုင်တိုင်းရင်း သားရဲ တော် တောင်း များကို ၎င်း  
သို့ မဟုတ်ဘဲ ခြားတိုင်း ရ ငါးသား များကို သော် ၎င်း ဝိစိမ်း ဆောက်  
လုပ် ပေးသင့်ပါသည်။

၇- ယင်းကဲ့သို့ ကျေးရွာအုပ်စု များကို တည် ဆောက်၍ ရ သော ဒေသ များ  
ထွင် ဘင်္ဂလီလူ များ များ၏ ဘာသာ ရေး ၊ လူ များ ရေးအလွန် အကျိုးအစွဲ  
အလန်းကြီး မေး မှား ဖြည်းဖြည်း လျော့နည်းလာ ရေး နှင့် အ ထွေး  
အခေါ် ပြော ဝင်းလဲ မှ နှစ်နှစ် လာ ရေးအထွက် လူမှုရေး ဆိုင်ရာ  
( *Social change* ) အ ပြော ဝင်းအလဲတရပ်  
ကို ဝိစိမ်း ချက်ဖြင့် ဆောက်လုပ်ပြီး ယင်းတို့အား ဝည်း ဝည်း သိမ်းသွင်း  
သင့်ပါသည်။

၈- ကျေးရွာအုပ်စု များကို ဝန်တကျ ပြန်လည်တည် ဆောက်ခြင်းဖြင့်  
ကျေးလက် ဒေသ များ ထွင် နေထိုင်ကြသည့် တောင်သူလယ်သမား များ  
၏ လူ နေ မှား ဝင်ဖြင့် မေးလွှာ ဝေရန် ဆောက်လုပ် လာ ချင်ခြင်း

ဘူးသီး တောဝင်ဖြူနယ် များထွင်အသစ်ပြန်လည်တည်ဆောက်သော  
ကျေးရွာအုပ်စုများ၌ နေထိုင်ကြသည်။ ရခိုင်တိုင်းရင်းသား လူ  
မျိုး များအားပြည်သူ့ဝင် ဖွဲ့ရွာလက်နက်တပ်ဆင်ပေးခြင်းဖြင့်နယ်  
ဝင်ဒေသလုံခြုံရေးကိုပါကံကောင်း နှင်မည်ဖြစ်ပါသည်။

၉ - ရပ်ကွက်ကျေးရွာအုပ်စုများကိုပြန်လည်တည်ဆောက်ရေးလုပ်  
ငန်းသည်ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်သောကိစ္စလူမျိုးများ၏အန္တရာယ်များ  
ကို ရေရှည်တားဆီးကာကွယ်နိုင်မည်အပြင် ကျေးလက်ဒေသလူနေ  
မှုအဆင်အတန်းမြင့်မားလာစေရန်အတွက်ပြုလုပ်သောလူမှုရေး  
ဆိုင်ရာအပြောင်းအလဲကြီးတစ်ခုလည်းဖြစ်ပါမည်။ မလ္လာဝန်းကို  
လုပ်ကိုင်ရာကွင်းပထမအဆင့်မှာကိစ္စလူမျိုး ရေဝေရခိုင်တိုင်း  
ရင်းသားလူမျိုးများပါသော ပေါက်လက်ခံလာပြီးလျှင်ချင်ချင်  
ပူးပေါင်းပါဝင်လာအောင်ဝမ်းရုံးရန်လိုအပ်ပါသည်။ ဒုတိယ  
အဆင့်တွင်သတည်းဆောက်ရေးလုပ်ငန်းများကိုစီမံခန့်ခွဲရေး  
နည်းဖြင့်ကျင့်သုံးသွားရန်ဖြစ်ပါသည်။ ပထမနည်းနှင့်ဒုတိယနည်း  
များကိုကျင့်သုံးဆောင်ရွက်သည့်အခါလောလောဆယ်လုပ်ဖြစ်သော  
ဒေသများရှိ ကျေးရွာအုပ်စုများရှိသက်ရှိလုပ်မဖြစ်သောအား  
ရှိ ကျေးရွာအုပ်စုများလည်းရှိနိုင်ပါသည်။ သင်းဒေသရှိ ကျေးရွာ  
အုပ်စုများကိုအချိန်ယူဆောင်ရွက်ရန်လိုအပ်မည်ဖြစ်ပါသည်။  
လောလောဆယ်လုပ်မဖြစ်သောအချိန်ယူဆောင်ရွက်ရမည့် ဒေသရှိ  
ကျေးရွာအုပ်စုများတွင်ကိစ္စလူမျိုးများနေထိုင်ရာအတိုင်း မရှိ  
စေရန်သက်ဆိုင်ရာအဖွဲ့အစည်းများမှအဖြစ်ဝင်သောနည်းကို  
ကျင့်သုံးပြီးသိမ်းချုပ်သွားရန်လိုအပ်ပါသည်။ မကည့်ရဲသေးသော  
ကျေးရွာအုပ်စုများ လောလောဆယ်တည်ဆောက်ရန်အခြေအ  
နေမပေးသဖြင့်မတည်ဆောက်ရသေးသော ကျေးရွာအုပ်စု  
များနှင့်တည်ဆောက်ပြီး ကျေးရွာအုပ်စုများသည်အဝဝအရ  
ဝေရခိုင်အဖွဲ့အစည်းများချင်းမတူကွဲပြားမှုများရှိနေသည့်ကိစ္စ  
ဖြစ်ပေါ်စေရန်ပေးရန်လိုအပ်ပါသည်။ သို့မှသာမတည်ဆောက်ရသေးသော  
ကျေးရွာအုပ်စုများမှလူများသည်ယင်းတို့၏ ကျေးရွာအုပ်စုများ  
ကိုအပြန်လှည့်စေရန်အတွက်ဆောက်ရန်အတွက်လိုလိုချင်ချင်နှင့်  
တောဝင်းဆိုင်ရာကြံမည်ဖြစ်ပါသည်။ ၂၂ သို့ဖြစ်လာအောင်လည်းပိုမို  
သောဝမ်းရုံးရေးနည်းကိုအသုံးပြုဆောင်ရွက်သင့်ပါသည်။

၁၀ - ဖြန့်ပမာ နိုင်ငံ၏အရှေ့ပိုင်း၊ အရှေ့မြောက်ပိုင်း၊ အနောက်  
 မြောက်ပိုင်းနယ်ဝပ်ဒေသများမှာလည်း နိုင်ငံခြားသားများ  
 ပြဿနာသည်ရှိမည်ဖြစ်ပါသည်။ ယင်းဒေသထွက်ရှိသောပြဿနာ  
 သည်လည်းယင်းဒေသ၏ပြဿနာပဟုတ်ဘဲဖြန့်ပမာ နိုင်ငံရှိတိုင်း  
 ရင်းသားလူမျိုးများ၏ပြဿနာသဖြင့်ဖြစ်ပါသည်။ ယင်းကြောင့်  
 ယင်းပြဿနာများကိုလည်း မည်ကဲ့သို့ဆောင်ရွက်သင့်သည်ကိုစီစဉ်  
 ဆောင်ရွက်သင့်ပါသည်။

၁၁ - ဖြန့်ပမာ နိုင်ငံနှင့် နိုင်ငံခြားသားပြဿနာသည် ခေတ်အဆက်ဆက်က  
 ပေါ်ပေါက်လာသောပြဿနာဖြစ်ပါသည်။ ဖြန့်ပမာ နိုင်ငံနှင့်  
 အိမ်နီးချင်းဆက်ဝပ်လျက်ရှိသော နိုင်ငံများမှာလည်းလူဦးရေ  
 တိုးတက်မှုနှုန်းကိုအဝေးအဝေးကုတ်လျက်မှာမူ အောင်မလုံနိုင်  
 သဖြင့်၊ ဝိပဿနာများ ပြောဆိုအဆင်မပြေမှုအကျိုးဆက်ကြောင့်လူမှုရေး  
 အနိမ့်ချမှုများကြုံတွေ့နေကြသဖြင့် နိုင်ငံခြားသားများ ခုခံ  
 ချီးမွမ်းမှုပြဿနာသည်အပြင် ဖြေရှင်းနေရမည့်ကိစ္စတရပ်ဖြစ်သည့်  
 ဟူယူဆပါသည်။ ယင်းကြောင့် လဝကဋ္ဌာနကိုတိုးချဲ့ဖွဲ့စည်းပြီး  
 ပြည်သူ့ဝွမ်းကားပါဝင်သော နယ်ဝပ်ဒေသလုံခြုံရေးနှင့် နိုင်ငံ  
 ခြားသားများအားခိုဝင်မှုအန္တရာယ်ကို ရေရှည်တားဆီးကာ  
 ကွယ်နှိမ်ပုန်စင်ပျက်စီးရန်ကို ရေးဆွဲဆောင်ရွက်သင့်ကြောင်း  
 တင်ပြတင်ပြဆက်ပါသည်။

နိဂုံး

ရခိုင်ပြည်နယ်သို့အကြောင်းအမျိုးမျိုးကြောင့် ရောက်ရှိအခြေစိုက်နေ  
 ဆိုက်ကြသည့် ဘင်္ဂလီလူမျိုးများအား ဝိဝင်ခွဲခြားရေး၊ တစ်ဖန်တစ်ဖန်ဆက်ခံခိုင်းစင်လာ  
 ကြသော ဘင်္ဂလီလူမျိုးများအား တားဆီးကာကွယ်ရေးသည် ပေခင်တော၊ ဘူးသီး  
 တောင်၏ပြဿနာသော်ငြား၊ ရခိုင်ပြည်နယ်၏ပြဿနာသော်ငြား ပဟုတ်တော့  
 ဝဲ နိုင်ငံလုံး၏ပြဿနာဖြစ်လာကြောင်းကိုသုံးသပ်ချက်ထွင်ပေါ်ပြုတင်ပြသားပြီး  
 ဖြစ်ပါသည်။ ယင်းကြောင့် ဘင်္ဂလီလူမျိုးများ၏လွှမ်းမိုးလာသော အန္တရာယ်ကိုတား  
 ဆီးကာကွယ်ခြင်းသည်ဖြန့်ပမာ နိုင်ငံတည်တံ့ခိုင်မြဲရေး၊ ဆိုရှယ်လစ်ဝန်ထမ်းဆောင်  
 ရေးလုပ်ငန်းအောင်မြင်ရေးကိစ္စရပ်များနှင့် ပါဆက်ဝပ်လျက်ရှိနေသည့်အထွက်  
 တိုင်းရင်းသားလူမျိုးများအားလုံးကအမျိုးသားရေးအသံဖြင့် တားဆီးကာကွယ်ရန်  
 လိုအပ်မည်ဖြစ်ကြောင်းကိုထုန်းတင်ပြအပ်ပါသည်။ -။